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ACTA DE LA 34a ASSEMBLEA GENERAL DE LA FEDERACIÓ DE MUNICIPIS DE 

CATALUNYA, CELEBRADA EL DIA 18 D’OCTUBRE DE 2023, A L’AUDITORI 

LEANDRE CRISTÒFOL DEL PALAU DE CONGRESSOS DE LA LLOTJA DE LLEIDA  

 

 

S’inicia la programació prevista de la 34a Assemblea General de la Federació de 

Municipis de Catalunya amb l’acte d’obertura quan són les 11.24h. Són presents els 

electes locals associats a l’entitat que s’han acreditat i els assistents convidats. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

Veu en off 

Estem a punt d’iniciar l’acte d’obertura de la 34a Assemblea. Componen la taula 

d’obertura de l’Assemblea l’Il·lm. Sr. Fèlix Larrosa Piqué, alcalde de Lleida, el Sr. José 

Crespín Gómez, subdelegat del Govern a Lleida, i la Sra. Olga Arnau Sanabra, 

presidenta de la Comissió Gestora de la Federació de Municipis de Catalunya. 

Sr. Fèlix Larrosa, alcalde de Lleida 

Estic content, estic content per rebre-us a tots i totes, alcaldes, alcaldesses, regidors, 

regidores, de tot arreu del país, que heu vingut fins a Lleida —no vull molestar a 

ningú—, la segona capital de Catalunya. Sense Lleida, Catalunya no és tan plena. 

Nosaltres som aquí amb aquestes mans ben obertes per abraçar-vos, i per desitjar-

vos que tingueu una bona estada. Estic content perquè avui aquest matí hem fet un 

ple municipal i m'he compromès amb l'organització d'estar aquí puntualment a les 

onze. De totes maneres, no comencem tard per culpa de l'alcalde de Lleida. 

Comencem tard pel que sigui, però estic content perquè hem aprovat les ordenances 

fiscals. Això a qualsevol alcalde, a qualsevol govern municipal, sempre el satisfà 

perquè d'aquesta manera podem avançar en planificar el nostre pressupost, i 

avançar, per tant, en la millora de les polítiques a la ciutadania. I això ens satisfà per 

felicitar a la tinent d'alcalde del meu govern, que ve aquí a acompanyar-nos, perquè 

ha estat l'artífex d'aquest acord. Aquesta vegada junts. Aquesta vegada anàvem 

junts. També és veritat que s'ha convertit en Borgen. No sé si l'heu vista mai aquesta 

sèrie de ficció política. Tenim la capacitat de pactar amb tothom i poder tirar 

endavant aquesta ciutat gràcies a la feina de tothom. Ho fem amb la mà estesa, ho 

fem escoltant activament a la ciutadania, i ho fem entenent-nos, seient a parlar per 

tal d'arribar a acords amb els diferents grups polítics que componen la nostra 

administració municipal. Amb tots els grups, no; amb VOX, no es pacta. I, per tant, 

estic content per això. 

És veritat que aquests dies estem celebrant Municipàlia. Agraeixo a la Federació de 

Municipis que hagi escollit la ciutat de Lleida per fer aquesta Assemblea i per 

constituir-se en aquest nou mandat. Us encoratjo. Us encoratgem a treballar tots 

plegats i plegades per fer de la força municipalista aquella transformació. Això és el 

que hem de fer, i us animo, a l'equip que surti avui d'aquesta Assemblea, a treballar 
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en aquesta direcció. És veritat que tenim uns desafiaments extraordinaris. Cada dia 

ens passen coses. Que algunes no les controlem. D'altres, sí. Però algunes no les 

controlem. Que acaben afectant la nostra quotidianitat, o acaben afectant la nostra 

capacitat de govern, acaben afectant, en aquella relació que a vegades els alcaldes o 

alcaldesses, o regidors i regidores, tenim amb la nostra ciutadania. I això ho hem de 

saber gestionar. Hem de posar la màxima empatia. Hem de posar el màxim esforç i 

hem d'estar propers i properes precisament amb aquelles persones que, ens hagin 

votat o no, ens tenen com a referents perquè formem part dels governs municipals. 

Igual que comentem aquelles qüestions cada dia els proposem. En aquest sentit, jo 

què he de dir que no sapigueu vosaltres? A mi, què m'agradaria? A mi m'agradaria 

que el proper govern d'Espanya resolgui definitivament la qüestió dels ens locals. I us 

demano, us animo, que siguem reivindicatius, que sigueu un veritable lobby. A la 

catalana, un lobby per poder incidir en què això ho hem de resoldre. No podem anar 

només a cop de subvencions. No podem anar. I a més a més, tampoc és que ens ho 

posin massa fàcil. Jo he d'assumir la meva part tot just com vosaltres, tres mesos i 

mig, que tenim una sèrie d'obres en marxa, i pobres de nosaltres que no acabem les 

obres quan toqui. No podem anar a planificar les ciutats d'aquesta manera. Hem de 

treballar d'una altra manera. Ho hem de fer perquè... Al final, es queixaran a la plaça 

de la Paeria, número 1, segona planta, on tinc el meu despatx. Allí és on s'aniran a 

queixar. I al final, qui és el que dona la cara?: els membres de les corporacions locals. 

Diu: "T'hi has fixat que la parada d'aquí baix no funciona?" Aquesta és la fita que 

tenim. Aquesta és la voluntat que hem decidit tenir. Aquesta és la nostra vocació i al 

final som servidors i servidores públics. 

I en aquest sentit, acabo. No ho perdem de vista. No ho perdem de vista. Hem de 

pensar que nosaltres som el principal agent de transformació del nostre país. I així 

ens hem de reconèixer. Ens hem de posar a treballar com ho hem fet durant tot el 

període democràtic. 

Gràcies a tots i totes, presidenta. Gràcies per haver organitzat aquesta Assemblea a 

Lleida. I ara faré una mica de comercial, aneu a Municipàlia, que va ser idea d’un 

alcalde socialista, l'alcalde Siurana, que es va inventar un mercat, un mercat per als 

alcaldes i les alcaldesses, per a les corporacions locals. Una fira fantàstica. La més 

gran de la història. Quaranta-dos anys després, és un model d'èxit. Aneu-hi. Us 

tornareu bojos i boges. 

Una abraçada a tots i totes, i benvinguts a Lleida.  

Veu en off 

Gràcies, alcalde. Demanem al Sr. José Crespín, subdelegat del Govern a Lleida que 

adreci unes paraules des del faristol. 

Sr. José Crespín, subdelegat del Govern a Lleida  

Molt bon dia a tots, alcalde Larrosa, presidenta de la Comissió Gestora, alcaldes, 

alcaldesses, regidors, regidores, tècnics. Per l'alcalde, en primer lloc, com és evident, 

donar-vos la benvinguda a aquesta ciutat. Però jo crec que, més enllà d'això de la 

benvinguda, és necessari traslladar-vos l'agraïment per haver escollit Lleida com la 
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seu per a la celebració de l'edició número trenta-quatre de l'Assemblea de la 

Federació de Municipis de Catalunya. Ho deia l'alcalde Larrosa. Haureu escollit la 

millor setmana per fer-ho possible. La ciutat es vesteix aquesta setmana i es 

converteix en l'epicentre del municipalisme de Catalunya. És la setmana del punt de 

trobada d'alcaldes i alcaldesses, de regidors i de regidores de les nostres poblacions. 

Municipàlia és un aparador. Sí, un gran aparador, amb novetats en la participació de 

l'espai públic, per la gestió de la neteja, pels residus, de la mobilitat elèctrica, dels 

serveis municipals. Però Municipàlia no es queda només amb això, sinó que va molt 

més enllà. Perquè és l'espai de reflexió òptim sobre la nova governança local, sobre 

l'economia circular, sobre la configuració d'una nova forma de gestió de la 

sostenibilitat, un ús eficient dels recursos. De fet, Municipàlia, al llarg d'aquestes 

quatre dècades, ha estat el punt de partida de moltes coses. I de ben segur, de ben 

segur, que alguns dels grans projectes de transformació de les vostres ciutats, de les 

nostres ciutats, al llarg de la seva història recent, van tenir el seu primer punt de 

partida a la Fira Municipàlia. 

I en aquest gran aparador, doncs, la Federació de Municipis decideix celebrar aquesta 

Assemblea. Ho feu, com molt bé diu el vostre eslògan, amb la mirada posada en el 

futur més proper. Ho feu sobre la base del compromís amb el municipalisme. Ho feu 

impulsant aquesta necessària proximitat entre els governs locals. I és més necessari 

que mai. Estem immersos —ho sabeu perfectament— en un món de canvis molt 

ràpids. Tot dura massa poc, i allò que és nou es converteix en antic en qüestió 

d'hores. No hi ha límits territorials. Els problemes i els reptes són cada cop més 

globals, sense distinció entre codis postals. I això ens obliga a una resposta forta, a 

una resposta única, a una resposta que obliga que el resultat sigui la suma de lo local. 

Aquesta és la gran feina que feu els municipis que doneu cos i ànima a la Federació 

de Municipis de Catalunya, l'ens que agrupa els governs locals del nostre país. 

Els alcaldes i alcaldesses sou un veritable exemple de servei públic, exemple de 

dedicació i de compromís. En conec especialment els alcaldes de les terres de Lleida, 

del Pirineu i de l'Aran, alcaldes que són la primera de les portes a la que truca la 

ciutadania quan té un problema. I a Lleida sabem d'afrontar problemes amb una 

manca de recursos. Només perquè tinguin una dada molt simple. El 51% dels 

municipis d'aquesta província tenen menys de cinc-cents habitants. Per tant, us 

podeu imaginar com és la política municipal a les terres de Lleida. És passió i és 

dedicació. 

Jo soc funcionari de la Diputació de Barcelona i, per això, li atorgo un gran valor a la 

paraula cooperació. Jo he estat empleat de l'Ajuntament de Lleida al llarg de set anys, 

i conec la importància de la política de la causa-efecte, la política del problema-

solució. La política, en definitiva, de les coses, de les coses tangibles en un temps de 

rècord. I ara, com a representant del Govern d'Espanya a la província de Lleida, he 

volgut exportar els principis claus de la política amb una missió municipalista, uns 

valors que comparteixo plenament amb els meus companys de Barcelona, Tarragona, 

i a Girona, i amb el delegat del Govern a Catalunya, Carlos Prieto. 

Fem molts quilòmetres per assolir aquest compromís amb el territori. No entendríem 

el nostre dia a dia sense aquest contacte directe amb tots vosaltres, perquè la 

coneixença ens obri l'oportunitat d'establir un marc de cooperació que és molt 
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necessari. A tot això, us convido en aquest nou camí que avui inicia la Federació de 

Municipis de Catalunya. Només us demano que treballeu força per fer molta força, 

perquè la força dels nostres municipis és la força del nostre país. La meva 

enhorabona a la Comissió Executiva que sortirà d'aquesta Assemblea, la meva 

enhorabona a qui ostentarà la Presidència de l'entitat, als alcaldes, a les alcaldesses, i 

als regidors, alguns dels quals repetiu en el càrrec, i altres, heu arribat a l'Ajuntament 

fa pocs mesos. Treballeu per aquest nou marc de proximitat, de compromís i de futur 

per als ajuntaments, per a les diputacions, per als consells comarcals, per a les 

mancomunitats i les entitats municipals descentralitzades, perquè totes elles donen 

forma a aquests temps de defensa i de cooperació, i de força del municipalisme 

català. Molt bona Assemblea i molt bona estada a Lleida. 

Veu en off 

Gràcies, senyor Crespín. Demanem a la senyora Olga Arnau, presidenta de la 

Comissió Gestora de la Federació de Municipis de Catalunya, que també adreci unes 

paraules des del faristol. 

Sra. Olga Arnau, presidenta de la Comissió Gestora de l’FMC 

Molt bon dia a tothom. Voldria agrair d'entrada la presència dels qui m'han precedit 

en les intervencions inicials: l'Il·lustríssim Senyor Fèlix Larrosa, alcalde de Lleida, a 

qui també aprofito per agrair l'acolliment que ens fa la seva ciutat per celebrar 

aquesta trenta-quatrena Assemblea General de l'FMC, així com el senyor José 

Crespín, subdelegat del Govern a Lleida. Vull agrair també que ens acompanyin el 

senyor David Rodríguez, secretari general de Governs Locals i Relacions amb l'Aran; a 

la senyora Montse Bergés, delegada del Govern de la Generalitat a Lleida; a la 

senyora Meritxell Budó i Miquel Buch, presidenta i secretari general de l'Associació 

Catalana de Municipis, així com a la resta de convidats i de convidades que avui ens 

acompanyeu aquí. I com no, a totes les alcaldesses i als alcaldes, regidors, regidores, 

que sou presents en aquest marc espectacular de la Llotja de Lleida. 

Posem avui punt i final a un mandat que a ningú se li escapa que ha estat especial. 

En molts moments, complicat i inesperat per al món municipal, per al municipalisme i 

per al conjunt de tota la societat. Un mandat en què el municipalisme ha hagut de fer 

front a una pandèmia i els seus efectes, a tot el que ha comportat la guerra a 

Ucraïna, a temporals com el Glòria, i d'altres fenòmens meteorològics en determinats 

punts del país. I davant de tot això, com sempre, qui ha donat la resposta immediata, 

qui ha hagut de donar la cara a peu de carrer, han estat els alcaldes, les alcaldesses, 

els regidors i les regidores, que són a qui els ciutadans tenen sempre al seu abast. El 

món municipal, fins i tot, en algun moment, s'ha hagut de reinventar davant de 

situacions tan imprevistes com mai viscudes. I igual que l'FMC, intentant adaptar-se i 

donant més suport que mai al món municipal davant d'aquestes situacions que 

s'estaven produint. I aquest també ha estat un mandat nou a l'FMC. No perquè per fi 

hi hagi hagut una dona presidenta. No és només per això. Sinó perquè ha sigut amb 

un nou model, un nou model de cogovernança, ampli, que no hi havia estat amb 

anterioritat, amb presència de més grups polítics als òrgans de govern, amb 

representació de la imatge real del que és el món municipal i de la seva 
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transversalitat. Una transversalitat que sempre s'ha tingut en compte en les nostres 

actuacions i manera de fer, perquè les problemàtiques i els neguits del món municipal 

van molt més enllà, en general, d'unes sigles polítiques concretes. Malgrat que, a 

cops, ens porta a una incomprensió dels nostres propis partits polítics, amb equilibris, 

com deia l'Eduard, moltes vegades complicats, però superant sempre partidismes en 

pro del municipalisme, i defensant —perquè és al final el que estem fent política— i 

diem que el que no és bo per al nostre municipi, no ho és per a cap. Això sempre per 

davant dels partits. I el municipalisme i l'FMC, tal com diu el lema d'aquesta 34ena 

Assemblea, és futur, és compromís i és proximitat. I és d'acord amb aquests principis 

amb els que hem elaborat la proposta de resolució que serà presentada una mica més 

endavant per a la seva valoració i aprovació si s'escau. Com he dit abans, avui posem 

punt i final a un mandat, i donarem inici a un altre que manté aquest model que ja 

hem iniciat aquests quatre anys. La cogovernança —que sembla fàcil, però per això 

ho he dit al principi—, perquè no és fàcil. No és fàcil que els de casa ens entenguin el 

que fem per al col·lectiu més gran, que és la nostra gent, són els nostres veïns i són 

les nostres veïnes. I no en tinc cap dubte que ho faran tot. I més havent vist la 

candidatura que presentarem i elegirem més endavant. 

Però no voldria acabar sense un reconeixement i un agraïment a qui ens ha, o ens 

hem més aviat acompanyat en aquest viatge del municipalisme. Primer a tots els 

membres del Comitè Executiu, però molt especial, a qui, com jo mateixa, han estat al 

capdavant de l'FMC: la Montserrat Candini, que ara ja no estava a la vicepresidència; 

en Xavier Fonollosa; en Marc Solsona; l'Eduard Rivas; en David Bote, aquí davant; el 

Lluís Mijoler; l'Àlex Garrido —tampoc no el tenim avui entre nosaltres—; l'Alba Pijuan. 

Crec que no m'he deixat cap, oi? N'hem fet un de més? Perquè nosaltres hem fet 

aquesta cogovernança, però nosaltres no hauríem caminat, no hauríem avançat si no 

haguéssim tingut la sort de comptar amb totes i tots els treballadors de la Federació 

de Municipis. Ells ens han ajudat a avançar, ells ens han ajudat a caminar, els que hi 

són actuals, els que ja s'han jubilat pel camí, i els que malauradament estan o han 

patit encara alguna malaltia. Però, gràcies a tots i totes elles, avui també estem 

celebrant aquesta Assemblea. I, per tant, per ells també va aquest agraïment, potser 

el més important perquè nosaltres, sense ells, no seríem res. Moltes gràcies. Que 

tinguem molt bona Assemblea i endavant l'FMC. 

Fa quatre anys, vaig començar sense ulleres, veus? Tanta pantalla, tanta reunió, 

curta de vista. 

A partir d'aquest moment farem un lliurament d'obsequis a totes i tots els membres 

del Comitè Executiu d'aquest mandat 2019-2023. Anunciaré, doncs, aquestes 

persones. Les aniré cridant. Serà per ordre alfabètic. No és cap altre ordre que no 

sigui aquest. Si us plau, fixeu-vos que ens hem de posar aquí. Farem entrega de 

l'obsequi. Ens hem de quedar aquí per poder fer una foto al final d'aquest 

reconeixement. 

Rosa Pujol Esteva, alcaldessa d'Aitona. 

Adam Tomàs i Roiget, alcalde d'Amposta. 

Lluís Guinó i Subirós, alcalde de Besalú. 

La Montserrat Candini, exalcaldessa de Calella. 
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Dolors Carreras, alcaldessa de Cunit. 

Carles Luz i Muñoz, alcalde de Gandesa. 

Ignasi Simon Ortoll, alcalde de Lliçà d'Amunt. 

Francesc Alemany Martínez, alcalde de Palafolls. 

Ascensión Ratia Checa, alcaldessa de Pallejà. 

Lourdes Aluja Matas, alcaldessa de Pradell de la Teixeta. 

Lidia Muñoz, exalcaldessa de Sant Feliu de Llobregat. 

Imma Ferret Raventós, alcaldessa de Santa Margarida i els Monjos. 

Sergi Vallès Domingo, alcalde de Torrelles de Foix. 

Josep López i Ruiz, alcalde d'Ullà. 

Noemí Trucharte Cervera, alcaldessa de Vilanova del Camí. 

Josep Bigorra Llauradó, alcalde de Vilaplana. 

Maria Alba Pijuan Vallverdú, alcaldessa de Tàrrega. 

Lluís Mijoler Martínez, alcalde del Prat de Llobregat. 

Marc Solsona Aixalà, alcalde de Mollerussa. 

David Bote Paz, alcalde de Mataró. 

Xavier Fonollosa Comas, alcalde de Martorell. 

I Eduard Rivas Mateo, alcalde d'Esparreguera. 

Veu en off 

Demanem al senyor Lluís Sais, secretari general de la Federació de Municipis de 

Catalunya, que pugi a l'escenari per donar pas a l'inici de la 34ena Assemblea General 

de la Federació de Municipis de Catalunya. 

Sr. Lluís Sais, secretari general de l’FMC 

Bé, molt bon dia a tothom, autoritats que ens han acompanyat, convidats, 

convidades, alcaldes, alcaldesses, regidores i regidors, agrair-vos la vostra presència 

avui aquí, en aquesta 34ena edició de l'Assemblea General de la Federació de 

Municipis de Catalunya. Aquesta és una assemblea que és una mica especial. És la 

meva primera assemblea com a secretari general. Per tant, hi ha aquesta duplicitat. I 

em permetreu abans una llicència, doncs, per poder-me acomiadar. Ara fa dos mesos 

vaig començar aquesta trajectòria personal sabent, doncs, evidentment que estava 

davant d'una situació que podríem dir que no era normal. No entrarem a valorar el 

perquè. Però, evidentment, tres secretaris generals en tres anys i, en el tercer, jo 

alguna cosa no havia acabat de quadrar. El que passa és que tenia molt clar el que 

havíem de fer. Tenia molt clar en el sentit que, evidentment, els que tenim una 

experiència municipal —en el meu cas havia estat alcalde del millor poble del món 

mundial, que és la Bisbal d'Empordà; si alguns no hi heu estat, us convido que ho 

conegueu, no entrarem en discussions—; tenia clar, doncs, que el món municipal 

representa el que representa. I que el món municipal i la Federació de Municipis de 

Catalunya, com totes les entitats municipalistes, com molt bé ha dit la presidenta, no 

responen a qüestions partidistes, sinó que responen a qüestions que interessen i 

afecten als ciutadans. Per tant, sabia la feina que havia de venir a fer, i també sabia 
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que havia de tenir unes certes complicitats. I aquestes complicitats les he tingut des 

del primer dia. I vull aprofitar per agrair als òrgans de govern, encapçalat per la 

presidenta Olga Arnau, com la resta de membres de la Comissió de Presidència, pel 

tracte, pel respecte i la confiança que m'han demostrat al llarg d'aquests deu mesos. 

Més enllà de qüestions polítiques del dia a dia, la confiança personal crec que és molt 

important. I, a mi, sempre, en tota la trajectòria que he portat al llarg de la meva 

vida laboral professional, tant en l'àmbit privat com públic, he considerat que el 

treball en equip i el respecte a les persones és el que fa avançar els projectes. 

També és cert que, quan vaig començar, tenia la sensació que era com aquell nen 

petit, que comença l'escola l'últim trimestre, o al final de l'últim trimestre, i que, per 

tant, m'hauria de posar al dia des del primer moment. El que no podia esperar és que 

la resta s'adaptés a la meva velocitat, que tenia les seves limitacions, evidentment. I 

per això va ser molt important, crec, des del primer dia, el treball conjunt i la 

confiança que ens vam demostrar amb les dues secretàries generals adjuntes, la 

Susanna Mérida i la Roser Colomé. Crec que, des del primer dia, va quedar clar que 

parlàvem el mateix idioma, va quedar clar que teníem els mateixos objectius. Sense 

elles, la meva tasca, evidentment, no hauria estat... —ara tampoc es tracta de posar-

me les medalles, eh—, no hauria estat tan fàcil com pot haver estat. També és 

evident que, amb el cap de Gabinet, en Tomás Álvaro, una persona d'una experiència 

vital molt àmplia, també el dia a dia m'ha ajudat a tirar endavant el que era la meva 

tasca. 

Però ho ha dit abans la presidenta en la seva intervenció. El principal actiu del 

patrimoni d'aquesta entitat són els professionals que hi treballen. Sense les 

treballadores i els treballadors de la Federació, difícilment es podria tirar endavant 

aquest projecte. I, en aquesta etapa, m'ha permès conèixer excel·lents professionals; 

excel·lents professionals dels qui he après, i dels que em sento orgullós d'haver 

après. Excel·lents professionals que, a vegades, potser no se saben valorar prou, que 

no els hem posat prou en valor. I és una de les petites, el petit sentiment agredolç 

que puc tenir en un moment determinat, que aquesta interinitat de deu mesos no 

m'ha permès posar en valor determinades qüestions d'aquests professionals que fan 

que el dia a dia i que fan que, en la bona tasca que realitza la Federació de Municipis 

de Catalunya, siguin el seu motor principal. A tots ells els ho vull agrair, com he dit 

abans, en general, el tracte, el respecte, la confiança, i crec que la relació no és 

només una relació estrictament professional o laboral, és també una relació personal, 

que és una de les coses, d'un dels pòsits positius que m'enduré del pas d'aquests deu 

mesos dins d'aquesta casa. Encoratjar el nou equip de govern que sortirà, encoratjar 

per seguir treballant en la línia de defensar els interessos del món municipal des de la 

seva transversalitat, com ha expressat molt bé la presidenta, des de la seva 

diversitat, però amb unes problemàtiques i uns objectius que són comuns. Per tant, 

estic convençut que aquest model de cogovernança que hem fet a aquests quatre 

anys, continuarà treballant en bé del municipalisme, continuarà treballant en bé de la 

societat, continuarà treballant en bé dels ciutadans i les ciutadanes d'aquest país. 

 

 



 

 

8 

 

1. Aprovació de l’ordre del dia, del Reglament i elecció de la Mesa 

Dit això, després d'aquest preàmbul, començarem, ara sí, amb l'Assemblea que, a dia 

d'avui i a dos quarts d'onze, en el cens total d'inscrits acreditats davant la Secretaria 

General —no sé si ara ja, perquè era a dos quarts d'onze que s'ha donat compte a la 

Comissió la Gestora- és de 156 entitats locals, que representen 664 vots. D'acord 

amb la disposició addicional segona dels Estatuts de la Federació de Municipis de 

Catalunya, la Comissió Gestora posa a votació de l'Assemblea, l'ordre del dia, el 

reglament i els membres de la Mesa. La proposta d'ordre del dia, que també se us ha 

adreçat a tots, és la següent: 

Punt primer.- Constitució de l'Assemblea. Aprovació de l’ordre del dia, del reglament i 

elecció de la Mesa.  

Punt segon.- Aprovació de l'Acta de la sessió ordinària del 4 de novembre de 2022.  

Punt tercer.- Comptes anuals corresponents a l'exercici econòmic de 2022, formulats i 

elevats a l’Assemblea General pel Comitè Executiu de 24 d’abril de 2023; la seva 

ratificació, si s'escau.  

Punt quart.- Memòria d'activitats i de gestió de l'entitat corresponent a l'any 2022. La 

ratificació, si s'escau, de l'acord d'aprovació del Comitè Executiu del 24 d'abril de 2023.  

Punt cinquè.- Proposta de resolució.  

Punt sisè.- Presentació de la candidatura a formar part del Comitè Executiu de la 

Federació de Municipis de Catalunya —els vocals, les vicepresidències, la presidència—, 

la votació i el seu escrutini.  

Punt setè.- Elecció i proclamació dels nous membres electes del Comitè Executiu de la 

Federació de Municipis de Catalunya.  

Punt vuitè.- Cloenda de l'Assemblea. 

La proposta de reglament, com que es va enviar amb la convocatòria, si us sembla, 

potser estalviaríem la lectura. 

Entenc que, per assentiment, ens estalviem la seva lectura.  

Per tant, us informem que l'única proposta que s'ha presentat a continuació de la 

Mesa que ha arribat a l'Assemblea General és la següent: 

Presidència de la Mesa de l'Assemblea:  

Sra. Olga Arnau i Sanabra, presidenta de la Comissió Gestora de la Federació de Municipis de 

Catalunya 

Vicepresidències de la Mesa de l'Assemblea: 

Il·lustríssim Senyor Eduard Rivas Mateo, membre de la Comissió Gestora de la Federació de 

Municipis de Catalunya i alcalde d'Esparreguera 

Il·lustríssim Senyor Xavier Fonollosa Comas, membre de la Comissió Gestora de la Federació de 

Municipis de Catalunya i alcalde de Martorell 

Il·lustríssim Senyor Davide Bote i Paz, membre de la Comissió Gestora de la Federació de 

Municipis de Catalunya i alcalde de Mataró 

Il·lustríssim Senyor Marc Solsona Aixalà, membre de la Comissió Gestora de la Federació de 

Municipis de Catalunya i alcalde de Mollerussa 
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Il·lustríssim Senyor Lluís Mijoler Martínez, membre de la Comissió Gestora de la Federació de 

Municipis de Catalunya i alcalde del Prat de Llobregat 

Secretària de la Mesa de l'Assemblea: 

Il·lustríssima Senyora Alba Pijuan Vallverdú, membre de la Comissió Gestora de la Federació de 

Municipis de Catalunya i alcaldessa de Tàrrega. 

 

No sé si, abans de posar-ho a votació, hi ha alguna intervenció, alguna cosa que es 

vulgui comentar. Doncs, si no, passaríem a dir-vos que el sistema de votació serà a 

mà alçada, que és el que preveuen els estatuts per defecte. En el sobre que us han 

lliurat, teniu les cartolines de colors. El verd per al sentit favorable; el vermell per al 

sentit desfavorable; el blanc, per a l’abstenció. Recordeu que els qui teniu delegació 

de vot heu d’alçar tantes cartolines com delegacions porteu.  

Per tant, si us sembla, procedim a la votació. Vots favorables? Vots en contra? 

Abstencions? 

Doncs per unanimitat dels assistents queda aprovada la constitució de la Mesa i 

l’ordre del dia. 

Vist el resultat d'aquesta votació, declaro constituïda la Mesa de l'Assemblea i queda 

obert ja l'ordre del dia d'aquesta sessió, que era bàsicament la constitució de 

l'Assemblea i l'aprovació de l'ordre dia, del reglament, i també l'elecció de la Mesa. 

 

2. Aprovació, si s'escau, de l'acta de la sessió ordinària del 4 de novembre 

de 2022 

Sra. Olga Arnau, Presidenta de la Mesa 

Gràcies, secretari general. Seguiríem amb l'ordre del dia. El punt número dos és 

l'aprovació, si s'escau, de l'acta de la sessió ordinària del 4 de novembre de 2022. 

Com que l'acta s'ha posat a disposició de tots els assistents juntament amb la 

convocatòria de l'Assemblea, crec que ens podem estalviar lectura. Però això sí, 

abans de posar-ho a votació, si hi ha algú que vol demanar la paraula, que alci la mà, 

si us plau. I, si no, doncs com en la votació que acabem de fer, el sistema de votació 

és exactament el mateix. Vots a favor? Vots en contra?  Abstencions?. 

Sra. Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, s’aprova l’acta de la sessió ordinària del 4 de novembre 

de 2022 per unanimitat dels assistents. 

 

3. Comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2022. Formulats i 

elevats a l’Assemblea General pel Comitè Executiu del 24 d’abril de 2023. 

Ratificació, si escau. 

“El Comitè Executiu de l’FMC en data 24 d’abril d’enguany va adoptar el següent acord: “Punt 

2. Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2022. L’article 
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29 i) del Estatuts de la Federació de Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu 

l’elaboració del pressupost i dels comptes anuals. En execució d’aquesta previsió estatutària 

han estat preparats els comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2022 per la 

Secretaria General i aquesta Presidència.  

De conformitat amb la nova normativa d’auditoria, aquests comptes anuals han estat 

degudament auditats d’acord amb l’informe d’auditoria independent, comptes anuals i informe 

executiu de l’exercici finalitzat a 31 de desembre de 2022.  

En virtut de tot això, aquesta presidència eleva al Comitè Executiu la següent proposta d’acord: 

Únic.- APROVAR la formulació dels Comptes Anuals corresponents a l’exercici de 2022 

elaborats que, en compliment del que preveu l’article 25 dels Estatuts de l’FMC, hauran de ser 

sotmesos a l’aprovació de l’Assemblea General, conforme als documents adjunts. ”  

De conformitat amb el que estableix l’article 25 dels Estatuts vigents de l’FMC procedeix 

sotmetre aquest acord a l’aprovació de l’Assemblea. La documentació comprensiva del compte, 

l’auditoria sencera, la carta de recomanacions i l’acta de la sessió del Comitè Executiu en 

aquesta part amb les deliberacions i votació estan disponibles des del moment de la formulació 

del compte al portal de transparència de la pàgina web de l’FMC www.fmc.cat 

En virtut de tot això, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació del següent acord: 

PRIMER.-Ratificar l’acord del Comitè Executiu de data 24 d’abril de 2023 i, en conseqüència, 

aprovar els comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2022, degudament auditats, 

de conformitat i als efectes previstos als articles 25 i concordants dels Estatuts vigents de 

l’FMC, conforme als documents que s’annexen en aquesta proposta. 

SEGON.- Facultar el Secretari General perquè emeti els documents tipus i/o formularis 

corresponents a la tramitació dels comptes aprovats davant dels registres públics 

corresponents.” 

Sra. Olga Arnau, Presidenta de la Mesa 

Passem al punt número tres, que són els Comptes anuals corresponents a l'exercici 

econòmic 2022, formulats i elevats a l'Assemblea General pel Comitè Executiu del 24 

d'abril de 2023. Aquest punt, en tot cas, ens l'exposarà el senyor Alfred Perea, de 

l'Assessoria Econòmica i Financera d'AUREN, a qui li passaré la paraula. 

Sr. Alferd Perea 

Molt bon dia a tothom. Anem a revisar els Comptes anuals de la Federació de 

Municipis de Catalunya, de l'exercici tancat el 31 del 12 del 2022. 

Començarem pel compte de resultats fent una anàlisi de la comparativa dels 

ingressos d'explotació del 2022 respecte a l'any anterior. Com podem veure, els 

ingressos per activitats pràcticament han estat molt similars als de l'any anterior, si 

bé els altres ingressos d'explotació s'han incrementat degut a l'augment dels 

ingressos diversos per seminaris, publicacions, etc. De manera que hem arribat amb 

uns ingressos totals de 2.301.000 euros front als 2.242.000 de l'any anterior. 

A destacar que els ingressos per quotes suposen el 69% del total dels ingressos de la 

Federació. Els ingressos per quotes, tanmateix, s'han reduït tan sols un 0,85 % 

respecte a l'exercici anterior, i arriben al 1.580.000 euros. Els ingressos per 

subvencions han augmentat un 5,4% respecte a l'exercici anterior, i arriben als 

http://www.fmc.cat/
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580.000 euros. La resta dels ingressos procedents de seminaris, publicacions i altres, 

experimenten un increment del 41%, com ja he comentat per l'efecte de la post-

pandèmia. Quant a les despeses d'explotació, podem veure que el total de despeses 

ha arribat a 2.742.000 euros, front a 2.518.000, destacant sobretot els apartats de 

despeses de personal —s'han incrementat un 13% respecte l'exercici anterior, uns 

150.000 euros d'increment—, i altres despeses d'explotació, de 51.414 euros, un 6% 

més respecte a l'exercici anterior, degut a l’explotació d'activitat i els costos de 

desplaçaments, jornades, cursos i actes diversos. 

A continuació, quant al resultat de l'exercici, podem veure que, degut a que 

l'increment dels ingressos s'han incrementat per sota del ritme de creixement de les 

despeses d'explotació, hem arribat a un dèficit de 441.000 euros respecte als 275.000 

de l'any anterior. 

Si entrem a analitzar el que seria el Balanç de situació, quant a l'actiu corrent, 

pràcticament es manté a nivells molt similars a l'any anterior, i l'actiu corrent és on 

s'experimenta una major variació degut als saldos pendents de cobrament d'usuaris i 

deutors, d'altres deutors, bàsicament pel retard del cobrament de la Generalitat que 

s'ha produït en aquest any 2023 en lloc del 22. Aleshores, quant al passiu, patrimoni 

net i passiu, el patrimoni net, bàsicament, experimenta l'evolució normal d'un any a 

l'altre produït per les pèrdues aconseguides en aquest exercici, i el passiu corrent sí 

que s'incrementa força, degut bàsicament a l'apartat de periodificacions a curt termini 

degut a les periodificacions de despeses que es produiran aquest any 2022, perdó, 

23, per les subvencions que tenim pendents i cobrades en el 22. Llavors, quant a les 

notes a destacar, tenim que els fons propis de la Federació suposen més del 83% del 

balanç total de l'entitat, la qual cosa posa de rellevància la solvència financera de 

l'entitat, que és molt elevada. Aquests fons propis, bàsicament, estan principalment 

invertits en efectius i altres líquids equivalents, per la qual cosa tenen una liquiditat 

total i no tenen risc. 

A mode de resum, podem dir que, malgrat el resultat negatiu d'aquest exercici, la 

Federació gaudeix d'una bona salut financera i la seva situació és sòlida i equilibrada. 

Quant al pressupost, els ingressos. El pressupost de l'exercici preveia uns ingressos 

de 2.293.000 euros i els ingressos reals han estat de 2.301.000, amb una desviació 

mínima del 0,38 %. 

Les despeses. Quant a despeses, la previsió de despeses era de 2.746.000 euros, que 

admetia un dèficit bàsic de 453.000. I finalment, la despesa s'ha reduït fins als 

2.742.000 com a conseqüència de diferents components de despeses com són els 

següents: 

La dotació per insolvències ha millorat, donat que hi havia una previsió pressupostada 

de 150.000 euros i finalment, la dotació ha estat de 78.000. 

Les despeses de personal s'han reduït també respecte al pressupost en 23.000 euros. 

I finalment s'ha situat en 1.282.000. Les despeses de formació i jornades, i degut a la 

recuperació de les jornades i cursos impartits, així com dels seminaris, presenta un 

increment sobre el pressupost aprovat amb quanties molt més elevades. En 

definitiva, l'exercici ha estat equilibrat i d'acord amb el pressupost aprovat. 
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I això és tot. Moltes gràcies. 

Sra. Olga Arnau, Presidenta de la Mesa 

Moltes gràcies, senyor Perea, per aquesta intervenció. Abans de passar a la votació, 

no sé si hi ha alguna sol·licitud per paraula o alguna qüestió. Si no, passem, doncs a 

la votació, que té el mateix sistema que fins ara. Vots a favor? Vots en contra?. 

Abstencions?.  

Sra. Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, es declaren aprovats per unanimitat els comptes anuals 

de l'entitat corresponents a l'exercici econòmic 2022. 

Sra. Olga Arnau, Presidenta de la Mesa 

Passem ara al punt número quatre, que és la Memòria d'activitats i de gestió de 

l'entitat corresponent a l'any 2022. Ratificació de l'acord d'aprovació, si s'escau, del 

Comitè Executiu del 24 d'abril de 2023. La Memòria d'activitats i de gestió de l'any 

2022 la presentaran diversos membres de la Comissió Gestora, els quals han estat 

vicepresidents de l'entitat, i aniran llegint un darrere l'altre. Endavant. 

 

4. Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2022. 

Ratificació, si escau, de l’acord d’aprovació del Comitè Executiu del 24 

d’abril de 2023  

“En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 23 de gener de 2023, en virtut del qual es 

va encarregar a la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals la realització de la 

memòria anual de l’entitat de l’exercici 2022, s’ha elaborat el document de memòria 

corresponent al període 1 de gener a 31 de desembre de 2022. La memòria d’activitats 2022 

contempla el conjunt d’accions i activitats que en els diferents àmbits d’atenció de l’entitat 

s’han dut a terme al llarg de l’exercici. 

En execució de les previsions d’aquest conveni, s’ha elaborat la Memòria de la Federació de 

Municipis de Catalunya corresponent a l’exercici 2022 que contempla la informació sobre la 

seva activitat institucional en el conjunt d’àmbits i àrees en els quals l’FMC ha desplegat la seva 

acció així com les prioritats definides i les activitats a elles vinculades. El document, així, 

respon a un reflex fidel de la informació provinent dels acords i resolucions adoptades pels 

òrgans de l’entitat i dels serveis tècnics i jurídics que ha estat degudament sistematitzada. 

Malauradament, en aquest exercici hem de destacar els esforços esmerçats amb motiu de la 

situació de crisi humanitària provocada pel conflicte armat entre Rússia i Ucraïna a 

començaments del 2022. Des de l’FMC s’ha col·laborat amb Direcció General de Cooperació al 

Desenvolupament, amb la Delegació del Govern a Catalunya i amb la resta d’entitats de 

cooperació internacional implicades amb la finalitat d’acompanyar des del món local l’acollida 

de refugiats i de canalitzar totes les ajudes de forma efectiva. Hem mantingut permanentment 

informats els municipis i les entitats locals adherides amb les actuacions que s’han coordinat 

des de les institucions i la societat civil per facilitar una resposta humanitària eficaç.  

L’activitat de les àrees i comissions sectorials durant aquest període s’ha centrat bàsicament en 

facilitar puntualment la informació d’interès des de la perspectiva de l’afectació local i/o 
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ciutadana als seus membres. Aquesta informació ha estat molt variada i inclou des de novetats 

jurídiques publicades als diaris oficials, notificacions d’organismes de l’Estat i la Generalitat, 

materials divulgatius orientats a la població, notes d’activitat interna de l’FMC o informacions 

d’altres fonts, com ara la FEMP. També les comissions sectorials han estat consultades en les 

diferents fases de tramitació de projectes normatius, programes o plans estratègics promoguts 

pel Govern de l’Estat o la Generalitat de Catalunya. 

L’octubre de 2021 l’FMC va posar en marxa el Servei Info Europa (SIE) amb l’objectiu d’establir 

un sistema de suport als governs locals catalans per promoure una participació activa i eficient 

en els fons europeus. El SIE ofereix als governs locals socis de l'FMC un sistema d’informació i 

alerta sobre fons europeus, un punt d’assistència tècnica, a més d’un acompanyament 

estratègic.  

Després de la consolidació d’aquest servei, com a novetat per al 2022, el SIE ha ampliat el seu 

suport als municipis oferint la revisió tècnica de propostes presentades en el marc dels 

diferents programes previstos en el pressupost ordinari de la UE i en el NEXT GENERATION EU. 

L’equip SIE formula els seus comentaris dirigits a reforçar l'encaix de les propostes en les 

prioritats i els requeriments de les diferents línies financeres per fer-les més competitives. 

El Pla de Formació de l’FMC de 2022 ha continuat amb els objectius dels plans anteriors oferint 

formació contínua a aquells empleats que romandran en un mateix lloc de treball, i formació 

per a la promoció per als que desitgen assumir noves tasques i noves responsabilitats. Les 

necessitats formatives detectades s’ha traduït en la necessitat de planificar accions formatives 

en l'àmbit de la contractació pública, la reforma de legislació de règim local, les noves 

tecnologies de la informació i la comunicació, la gestió de projectes i programes d’ajuts 

europeus, o la gestió dels recursos humans.  

El 2022 es van programar un total de 30 accions formatives, que van sumar 60 edicions, de les 

quals 17 van ser presencials, 5 virtuals, 7 en modalitat híbrida i 1 on line. En el Pla de formació 

de l’FMC de 2022 han participat un total de 3785 persones. El Pla de Formació 2022 no només 

ha augmentat substancialment en nombre d’accions formatives en relació a l’any anterior, sinó 

que també ho ha fet en hores i en edicions, passant de 861 a 1041 hores i de 53 a 60 edicions. 

Fora del pla AFEDAP, i amb càrrec als fons propis, l’FMC va organitzar 10 accions formatives 

que van comptar amb un total de 1578 alumnes. 

L’Àrea de comunicació ha donat a conèixer l’activitat de la Federació de Municipis de Catalunya 

fent arribar informació d’interès municipal especialment als ens adherits. Aquesta informació 

s’ha canalitzat a través de comunicats enviats per e-mail a diari; comunicats puntuals i recull 

de premsa diari enviats per Whatsapp; butlletí setmanal amb informació pròpia i aliena 

d’interès pels adherits; revista (entre 3 i 4 exemplars l’any); informació publicada al web 

(activitats pròpies, notícies d’altres entitats, informació internacional, novetats jurídiques, focus 

d’informació local i actes d’agenda)  i publicacions a xarxes socials a diari (Twitter, Facebook, 

Linkedin i Instagram). 

Finalment, cal destacar que durant el 2022 es van iniciar els treballs per a una nova pàgina 

web de l’FMC que està previst posar-la en funcionament a finals del 2023.  

D’acord amb això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, es proposa a l’Assemblea 

General l’aprovació del següent ACORD: 

Únic.- RATIFICAR l’acord del Comitè Executiu del 24 d‘abril de 2023 d’aprovació de la Memòria 



 

 

14 

 

d’activitats i gestió de l’entitat corresponent a l’exercici 2022, de conformitat amb el document 

que està disponible al Portal de Transparencia de l’FMC.” 

Sra. Alba Pijuan, vicepresidenta 

Bé, comencem. Tal com ha avançat la presidenta, passem a explicar-vos la Memòria 

d'activitats i gestió de la Federació de Municipis de Catalunya corresponent a l'exercici 

2022. Actualment, la Federació de Municipis té 642 entitats locals adherides, que 

representen més de 6,9 milions de ciutadans i ciutadanes. Els nostres objectius són: 

defensar el marc competencial dels municipis, promoure els canvis que la ciutadania 

demana, assegurar una defensa eficaç de l'autonomia dels governs locals. I tot això, 

aquests objectius que tenim, com ho fem? Actuant en xarxa, amb més presència als 

òrgans institucionals, promovent la pluralitat, la col·laboració i la cooperació, i cercant 

la innovació i la modernització permanent. 

L'any 2022 vam anar recuperant la normalitat després dels anys de pandèmia i gran 

part de les reunions es van tornar a fer presencials, tot i que les reunions en línia no 

van desaparèixer. Destaquem que vam signar onze convenis de col·laboració amb 

diferents institucions. Vam comparèixer davant la Comissió de Polítiques Digitals i 

Territori per parlar de la Proposició de llei de millora urbana, ambiental i social dels 

barris i viles, i davant la Comissió d'Estudi sobre el model policial. També vam 

participar en més de dues-centes reunions amb els diferents departaments del 

Govern de la Generalitat. 

Amb motiu dels canvis en la composició del Govern de la Generalitat, es van produir 

també canvis en els departaments, per la qual cosa, en aquesta Memòria, s'han 

separat les activitats dels departaments en dos espais temporals. Primer, de gener a 

setembre; i un segon d'octubre a desembre. Aquí podem veure que, durant el període 

gener-setembre, destaca l'activitat amb el Departament d'Acció Climàtica, Alimentació 

i Agenda Rural, seguida també de les realitzades amb els departaments de Salut i 

Cultura, amb el mateix percentatge. Durant el segon període, d'octubre a desembre 

de 2022, continua destacant l'activitat amb el Departament d'Acció Climàtica, 

Alimentació i Agenda Rural, seguida de l'activitat amb el Departament de Cultura i el 

d'Acció Exterior i Unió Europea. 

Sr. Marc Solsona, vicepresident 

Continuem amb l'apartat de la memòria d'activitats corresponent a les àrees i a les 

comissions sectorials. Les comissions sectorials, com ja sabeu, són òrgans consultius 

de participació oberts als electes dels ens locals adherits a la Federació de Municipis 

de Catalunya. Es doten de diferents consells assessors constituïts per tècnics 

municipals i experts de les diferents matèries. 

Continuem, doncs, amb el detall d'organització en comissions de les àrees sectorials. 

Coincidint amb el mandat 2019-2023, els òrgans de govern de la Federació van 

acordar l'estructura bàsica entre les diferents àrees sectorials de l'activitat de l'entitat, 

agrupant les àrees de treball, en 7 grans àrees sectorials i 2 comissions transversals: 

la de la Dona, i la dels Objectius de Desenvolupament Sostenible, amb la pretensió de 

focalitzar la seva activitat en els aspectes de major utilitat per als reptes presents i 

futurs dels governs locals de Catalunya, i tenint present la necessitat d'una nova 

https://www.fmc.cat/documents/18206/doc/Memòria%20activitats%202021.pdf
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definició del marc jurídic i financer del sector públic local i el context en el qual s'han 

d'abordar les diferents reformes. Les àrees sectorials han adaptat el seu 

funcionament ordinari a les noves tecnologies, garantint la modalitat de reunió virtual 

una major participació del territori respecte a la modalitat presencial prepandèmica. 

Per valorar una mica l'activitat sectorial amb xifres, podríem dir que destaquem els 

gairebé 1.400 comunicats sobre disposicions, actualitat, acció de govern, propostes 

formatives o activitat de la Federació enviats als membres dels àmbits sectorials de 

les diferents entitats adherides, en coordinació amb l'Àrea de Comunicació de la 

Federació de Municipis de Catalunya. 

En relació amb la participació, les comissions sectorials compten amb 928 electes 

inscrits, 377 experts i tècnics municipals implicats en els diferents consells assessors. 

I pel que fa a les trenta-una reunions celebrades, hem d'indicar que més del 35 %, 

onze reunions, corresponen a sessions de treball en les quals hi han participat els 

consells tècnics i assessors, i Benestar Social. 

L'any 2022, que semblava que havia de ser l'any de la recuperació post-pandèmia, ha 

estat un any marcat pel conflicte d'Ucraïna i de la crisi energètica i alimentària que 

se'n deriva. Així doncs, els governs locals han hagut de fer front a un agreujament de 

la preexistent crisi socioeconòmica i, alhora, intensificar la resposta a l'exigència de 

polítiques més sostenibles per lluitar contra el canvi climàtic. També ha estat 

destacable en el darrer període del mandat municipal el canvi de Govern de la 

Generalitat i les diferents incerteses pressupostàries que hi ha hagut, i de continuïtat 

d'alguns programes i compromisos, que també han condicionat aquesta acció. 

Si entrem en el detall de les temàtiques més rellevants abordades en el període, 

podríem agrupar bàsicament en quatre eixos: l'eix de ciutadania, l'eix de territori, 

l'eix econòmic, l'eix d'administració, que veiem en les següents diapositives. Jo faré 

també l'eix de ciutadania, i passaré la paraula al Xavier Fonollosa. 

En aquest eix, sincerament, la crisi social ha situat la ciutadania en el centre del 

sistema i de les demandes dels serveis socials, i les garanties de drets fonamentals 

que esdevenen prioritàries. A la diapositiva, que ara ensenyem aquí darrere, veieu de 

manera il·lustrativa i no exhaustiva, els temes i les fites que han focalitzat l'interès de 

les àrees de cohesió social i de serveis a les persones. No els enumeraré tots, però sí 

alguns més destacats, com ara el seguiment i avaluació del Contracte programa 

2022-2025 en matèria de serveis socials, i els programes de protecció social. També, 

la signatura de l'Acord marc per a l'impuls de les polítiques d'igualtat i feminismes; la 

defensa dels interessos dels ens locals en la implementació de l'anomenada gratuïtat 

de l'I2, del primer cicle infantil, i els estudis de costos. I també la participació de la 

Federació en l'informe per a l'aplicació de la Llei 21/2015, amb l'objecte d'identificar 

les persones en situació de risc d'exclusió residencial (IRER) i en el protocol de 

coordinació interadministrativa de desnonament de famílies vulnerables i participació 

en el procés d'integració de l'atenció social i sanitària. 

Sr. Xavier Fonollosa, vicepresident 

Bé, bon dia a tothom. A mi em toca explicar-vos la part de la Memòria d'activitats de 

gestió pel que fa referència als eixos de territori, l'eix econòmic, l'eix d'administració i 
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de serveis jurídics. Pel que fa a l'eix territori, el canvi climàtic i la crisi energètica 

també reclamen una acció dels governs locals orientada a polítiques territorials 

sostenibles. L'escassetat de l'aigua i l'emergència per la sequera sostinguda és una de 

les principals conseqüències del canvi climàtic a Catalunya i exigeix una intervenció 

immediata. Però tampoc no podem perdre de vista altres estratègies o actuacions per 

mitigar el canvi climàtic com la transició a energies renovables o el foment de 

l'economia circular per arribar al residu zero. Entre els temes que han centrat els 

treballs de l'àrea de Territori i Sostenibilitat, destacaria l'anàlisi de les repercussions 

de la llei estatal de residus i sòls contaminats per a una economia circular, i el debat 

sobre la problemàtica de l'aigua i els diferents fronts oberts als que han de fer front 

els ens locals: sequera, inundacions, revisió del cànon, dèficits estructurals de la 

xarxa d'abastament d'aigua en baixa, etc. 

Pel que fa referència a l'eix econòmic, la sortida de la crisi econòmica requereix una 

reactivació del sector productiu, generador d'ocupació i de riquesa, així com 

programes de recuperació de l'activitat econòmica. Entre els temes abordats per 

l'àrea de Promoció Econòmica, mereix una menció especial la negociació de l'Acord 

marc de concertació territorial de les polítiques actives d'ocupació i participació en el 

desplegament dels consells territorials d'ocupació. Hem de recordar també que el 

Servei Info Europa (SIE) de la Federació de Municipis de Catalunya, posat en marxa a 

l'octubre del 2021 amb l'objectiu d'establir un sistema de suport als governs locals 

catalans per promoure una participació activa i eficient en els fons europeus en un 

moment cabdal per a la recuperació i transformació dels nostres pobles i ciutats, es 

consolida durant el 2022 i, com a novetat, amplia el suport als municipis oferint el 

servei de revisió tècnica de propostes presentades en el marc dels diferents 

programes previstos en el pressupost ordinari de la Unió Europea i en el Next 

Generation EU. 

Pel que fa a l'eix d'administració, l'acompanyament de la Federació de Municipis 

durant el procés, l'Administració local catalana ha hagut d'adaptar-se a noves formes 

de treballar i a la revisió de les condicions laborals dels seus empleats públics. 

Especialment intensa ha estat la negociació de les bases dels processos 

d'estabilització dels treballadors interins al món local, sobre la que cal posar l'accent 

com a punt destacat. Des de la Federació, també hem vetllat pels interessos dels 

governs locals davant d’altres entitats i col·lectius, com és el cas d'AGEDI, per a 

l’establiment d’una tarifa per a satisfer els drets d'autor a les ràdios locals. 

Per acabar aquest bloc, i pel que fa a xifres, els serveis jurídics és una peça 

fonamental de l'entitat i hem continuat amb l'activitat més quotidiana. Es van 

informar un total de cinquanta projectes normatius en les diferents fases de la seva 

tramitació. Tot això a més de l'assistència tècnica directa als associats, resolent 

consultes sobre temàtiques diverses, majoritàriament derivades de l'entrada en vigor 

de noves regulacions. 

Així, hem de fer esment, a títol il·lustratiu, de temes d'impacte sobre els ens locals i/o 

controvèrsies jurídiques que han estat objecte d'informe, com ara l'anàlisi de la 

contractació del servei de menjador i, fonamentalment, de la situació contractual de 

les AFA en el marc del debat de la delegació de competències d'educació als consells 

comarcals. L'estudi sobre competència i finançament en relació a la conservació, 
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manteniment i vigilància dels edificis destinats a centres públics d'Educació Infantil, 

d'Educació Primària o d'Educació Especial. La valoració de la substitució del Contracte 

programa per un conveni interadministratiu en el marc de la col·laboració entre el 

Departament d'Igualtat i Feminismes, i els ens locals. I l’estudi de viabilitat d'una 

modificació legislativa de la Llei 37/92 de l'Impost sobre el valor afegit proposada per 

la Xarxa Audiovisual Local pel que fa al dret a la deducció de l'IVA de les televisions i 

les ràdios locals. 

Sr. Eduard Rivas, vicepresident 

Bon dia a totes i a tots. La meva part a explicar és la part de formació. Ja sabeu que 

és un dels puntals d'aquesta casa, i un dels àmbits pel als quals la nostra entitat ha 

apostat fermament des dels seus inicis. La qualitat i el rigor en totes les accions 

formatives que programem fan que aquesta tasca sigui reconeguda per tothom. És 

per aquest motiu que any rere any, els municipis, els treballadors i treballadores 

públics dipositen la seva confiança en la nostra casa com a espai d'aprenentatge i 

actualització dels seus coneixements. I és que la formació contínua del personal de 

l'Administració local impacta directament en els nostres ajuntaments i altres ens 

locals i suposa una constant millora en la gestió, l'entorn organitzatiu i un increment 

en el rendiment del sector públic.  

Després de dos anys complexos, marcats per l’impacte de la pandèmia de Covid19, i 

per la lenta recuperació d’una certa normalitat en tots els àmbits personals i laborals i 

també en la formació, el pla de formació per l'any 2022 s'ha centrat, 

fonamentalment, en continuar proveint els treballadors de l'Administració local de la 

formació necessària per a encarar amb total garantia els processos derivats de la 

gestió econòmica, de la gestió de personal, i de la contractació de serveis per part de 

les entitats locals; en aportar eines i coneixements sobre la legislació vigent en 

matèria de projectes i programes de finançament europeu, i de protecció de dades i 

de drets digitals; en garantir els instruments necessaris per fer front a qüestions 

cabdals com l'emergència climàtica o la violència de gènere; en promoure una 

constant actualització de coneixements que permeti millorar la comunicació i les 

habilitats d'atenció a la ciutadania, així com la valoració de l’anàlisi de sistemes i 

circuits que comporti una millora de la gestió de l'entorn organitzatiu del sector 

públic. 

Fruit d'aquesta voluntat, i gràcies a la bona resposta dels col·lectius als que van 

adreçades aquestes activitats formatives, programades dins d'aquest Pla de Formació 

2022, hi ha hagut una gradual recuperació i un clar augment, en alguns casos, de les 

xifres d'inscripció assolides ja en els anys anteriors al 2020. El Seminari de Dret Local 

ha augmentat el nombre d'inscrits respecte de l'any anterior. De la mateixa manera, 

el Seminari Tècnic Local, i el Seminari de Relacions Col·lectives. La incorporació l'any 

2021 de les noves tecnologies ha jugat un paper fonamental que ens ha permès oferir 

la formació en modalitat híbrida, extrem que també ha facilitat fomentar la 

participació dels treballadors i treballadores públics d'arreu del país. Al 2022 es va 

programar, també, una nova edició, en aquest cas la segona, del Seminari de Fons 

Europeus coorganitzat per l’FMC, l’ACM i el DIPLOCAT, amb la col·laboració del 
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Departament d’Acció Exterior i Unió Europea i de l’Escola d’Administració Pública de 

Catalunya (EAPC) de la Generalitat de Catalunya. Aprofito per saludar a tots els 

companys, la presidenta, els vicepresidents, el secretari general, que ens 

acompanyen avui, el Diplocat. Durant el 2022, i a banda dels seminaris que he 

explicat, s'han celebrat 28 cursos de diferents temàtiques -quatre més que en l'any 

2021-, amb seixanta edicions formatives, set més que l'any anterior. 

S’han incorporat noves temàtiques dirigides als i les professionals de l’esport i la 

cultura, i als tècnics i tècniques encarregats d’elaborar i gestionar els fons europeus, 

amb molt bona acollida i valoració.  

Amb l’objectiu d’oferir un programa formatiu complet que abasti el major nombre 

possible d’àmbits i col·lectius professionals del personal de l’administració local, el Pla 

de Formació per al 2022 ha volgut ser més extens i ambiciós. Així, la despesa de les 

accions formatives del 2022 ha estat de 280.255 euros; una xifra que augmenta 

respecte a gairebé 55.000 euros respecte a la de l’any 2021, i que s'ha finançat 

íntegrament pels fons AFEDAP, provinents de l'Institut Nacional d'Administracions 

Públiques a través de l'Escola d'Administració Pública de Catalunya. 

Per acabar, no ens estendrem més, teniu a la següent diapositiva tota la temàtica 

dels temes que abasta la formació que es fa a la Federació. Si no, us ho llegeixo jo 

ràpidament: responsabilitat social i mediambiental; ús eficient dels recursos públics; 

noves tecnologies de la informació i comunicació en el sector públic; formació de 

caràcter jurídic procedimental, sobre transparència i bon govern; recursos humans; 

innovació i creativitat a les organitzacions; avaluació de l’acompliment en urbanisme, 

medi ambient; temàtiques com les que fan referència a la Unió Europea; les polítiques 

d'igualtat i la prevenció i la salut laboral. 

La darrera diapositiva, que tampoc veieu, però, mostra de manera gràfica aquesta 

evolució tant en nombre d’accions formatives com en nombre de participants, que 

han augmentat de manera considerable i en nombre d’hores lectives. 

El nostre repte per al 2023 no és cap altre que el de continuar apostant per una 

formació estable i de qualitat que proveeixi els nostres treballadors i treballadores 

públics dels coneixements i les eines necessàries per al bon desenvolupament de la 

seva tasca diària amb l’objectiu d’incidir, en la mesura del possible, en la millora del 

servei públic dels nostres pobles i ciutats. Gràcies. 

Sr. David Bote, vicepresident 

Soc l'encarregat de compartir amb vosaltres els resultats de l'àmbit de l'eix de la 

comunicació. Teniu la diapositiva amb diferents elements de resum dels que us 

parlaré al llarg de les properes diapositives. Un dels objectius de la Federació ha estat 

aprofitar qualsevol oportunitat per posicionar l'entitat, per reforçar la imatge, perquè 

sigui una imatge útil i adaptada al present i, sobretot, al futur. En aquest sentit, hem 

decidit renovar tots els elements de disseny corporatiu. Aquí, a la diapositiva, teniu 

algunes imatges de com s'ha renovat el butlletí, la bossa, les carpetes, etc. Hem creat 

una nova imatge amb un impacte més clar, més net i més modern, de combinar 

diferents elements gràfics amb elements de comunicació. 
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I també m'agradaria destacar el díptic Qui som i què fem?, en el qual es presenta de 

manera esquemàtica l'entitat i quin és el seu funcionament. 

Avancem cap a la nova web, que és un dels elements que queda pendent. S'han fet 

molts treballs. Durant el 2022 s'ha començat la transformació de la pàgina web de 

l'entitat. L'objectiu és posar l'usuari com a element central. Per això també hem 

tingut molt en compte que dins de les persones que accedeixen al web de la 

Federació, hi ha persones molt diferents i una gran diversitat. Per tant, la interacció 

amb el contingut té unes necessitats i preferències molt diferents, ja sigui perfils 

polítics, perfils tècnics, o una barreja dels dos. En aquest sentit, la nostra principal 

prioritat ha estat oferir un contingut de qualitat, útil i rellevant per a tots els seus 

usuaris, independentment de les seves àrees d'interès. 

A més, com deia, de compartir notícies i adaptar-les al públic específic al qual estaven 

dirigides. En resum, hem passat de simplement proporcionar informació a configurar 

els nostres continguts d'una manera que sigui rellevant i accessible per als nostres 

usuaris, acostant-nos a les seves preferències i a les seves necessitats. Una imatge 

útil, àgil, interessant i visiblement molt més moderna i agradable. La nostra previsió 

és que, al llarg del 2023, ja pugui estar en ple funcionament i, per tant, excepte a 

l'apartat de formació, a partir de 2024 estarà plenament operativa. Moltes gràcies, 

Marc, i li passo la paraula al Lluís Mijoler. 

Sr. Lluís Mijoler, vicepresident 

Gràcies. Una de les tasques principals de l'Àrea de Comunicació és mantenir 

puntualment informats a tots els receptors de totes aquelles qüestions relacionades 

amb els governs locals que poden ser del seu interès. Així, l'any 2022, com podeu 

veure, es van redactar i pujar 1.300 informacions a la nostra pàgina web, que 

abasten diversitat de temàtiques. En aquest sentit, hem informat diàriament de 

l'activitat pròpia de la Federació de Municipis duta a terme en defensa de l'autonomia 

local, dels nostres cursos i seminaris, de les disposicions jurídiques que cada dia 

publica el DOGC i el BOE, i que afecten els ajuntaments, de les accions i actes de 

l'agenda realitzades per altres entitats però que són d'interès municipal. Finalment, 

també, de la publicació d'estudis i informes a nivell local o internacional que poden 

implicar a les administracions locals. De tota aquesta informació pujada a la web, 

amb l'objectiu que us pugui arribar amb la suficient claredat i rapidesa, hem enviat 

446 comunicats directament als ajuntaments a través de les plataformes de mailing. 

L'hem agrupat i resumit en quaranta-dos butlletins enviats setmanalment, i s'han 

redactat en les tres revistes publicades, que han arribat a més de 6.500 receptors. 

Cal posar en valor també que, a més, des de l'Àrea de Comunicació, s'han realitzat 

195 reculls de premsa diaris amb totes aquelles notícies que els mitjans han publicat i 

que afecten les administracions locals, reculls enviats també als correus dels 

ajuntaments i al canal de WhatsApp. Hem continuat mantenint, com altres anys, una 

relació activa amb els mitjans de comunicació per tal de mostrar el parer i opinió de la 

Federació de Municipis de Catalunya en diversos temes d'actualitat que ens afecten. 
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Pel que fa a les xarxes socials, durant l'any 2022, vam continuar gestionant els 

comptes d'una manera eficaç i activa, augmentant el nombre de seguidors i, en 

conseqüència, promocionant la nostra tasca activa d'informació. 

En relació a l'activitat, 2022 és l'any en què les xarxes de la Federació tenen 

especialment força, ja que tenim presència activa diària en les principals xarxes 

socials: Twitter —o ara X—, Facebook, Instagram i Linkedin, i veiem que les 

impressions i l'abast de les nostres publicacions ha crescut notablement, ampliant així 

la quantitat d'usuaris que arriben a visualitzar la informació de la Federació. 

Finalment, per acabar aquest bloc, hem de dir que també ha crescut el nombre 

d'usuaris i activitats al nostre canal de WhatsApp, canal que ens dona una via directa 

de contacte, via directa i immediata amb el públic interessat. 

Gràcies a tots i totes per la vostra paciència a escoltar-me amb aquesta memòria. 

Com heu pogut veure, l'activitat és molta i molt important, ha estat molt alta i, bé, 

amb bona feina feta. 

Sra. Olga Arnau, Presidenta de la Mesa 

Moltes gràcies a tots i totes per les vostres intervencions. Abans de posar-la a 

votació, si algú vol demanar la paraula, que aixequi la mà. El sistema de votació és el 

mateix que hem estat emprant fins ara. Vots a favor? Vots en contra? Abstencions? 

Sra. Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, s'aprova per unanimitat la memòria d'activitats i gestió 

de l'entitat corresponent a l'any 2022. 

 

5. Proposta de resolució 

Sra. Olga Arnau, Presidenta de la Mesa 

Passem al punt cinquè, que és la Proposta de resolució. En aquesta proposta de 

resolució, en tot cas, li donaré la paraula a l'Eduard Rivas —si estàs aquí, millor al 

faristol—, perquè ens la llegeixi i ens la presenti abans d'aprovar-la o no. 

Sr. Eduard Rivas, vicepresident 

“MUNICIPALISME: Futur, Proximitat, Compromís. 

PREÀMBUL. 

En una època de canvis ràpids, complexos i globals com l’actual, sobre els quals cal actuar de 

forma compromesa, pròxima i eficient, el municipalisme emergeix com una força poderosa per 

donar respostes i modelar el futur de les nostres comunitats. Aquesta filosofia política, que és 

l’origen de la Federació de Municipis de Catalunya, posa l'accent en el poder local i la 

participació activa de la ciutadania com a pilars fonamentals per construir societats més justes, 

sostenibles i cohesionades, davant dels reptes globals del segle XXI. 

Els governs locals han demostrat amb escreix, i de forma especialment eficient en els darrers 

anys, la seva capacitat de resposta davant dels reptes immediats. La capacitat d’adaptació i 
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innovació dels governs locals ha estat determinant per abordar els inesperats i nocius efectes 

produïts per la pandèmia de la COVID-19 i la guerra a Ucraïna.  

El municipalisme fa dies que ja va assolir la majoria d’edat i, dia a dia, davant de reptes cada 

cop més complexes i globals, com els que afronta la societat del segle XXI, continua 

demostrant la seva capacitat de resposta i solvència. Però la tutela, sovint asfixiant, que 

exerceixen altres administracions superiors sobre els ens locals no respon a aquesta realitat: 

l’autonomia del món local continua cada cop més supervisada i limitada i la capacitat financera 

cada cop es veu més agreujada i intervinguda. 

FUTUR 

El municipalisme s'enfronta en els pròxims anys a reptes fonamentals que definiran el seu 

paper i influència en el segle XXI. Les administracions locals tenen la responsabilitat de 

respondre a les necessitats immediates de les comunitats, alhora que plantegen visions a llarg 

termini per afrontar alguns dels grans desafiaments globals, com els següents: 

Canvi Climàtic i Sostenibilitat: Un dels reptes més crítics és l'impacte del canvi climàtic. Els 

governs locals han de liderar els esforços per reduir les emissions de gasos d'efecte hivernacle i 

adaptar-se als seus efectes. Això inclou la promoció de l'energia renovable, la millora del 

transport públic, la prevenció i reducció dels residus promovent l’economia circular i la gestió 

responsable de l'aigua i dels recursos naturals. 

Desigualtats Socials i Econòmiques: Els governs locals han de treballar per garantir que 

tothom tingui igualtat d'oportunitats, abordant qüestions com l'accés a l'educació, les cures, 

l'atenció sanitària i l’equitat de gènere, i impulsant programes d'inclusió social. 

Habitatge i Desenvolupament Urbà: L'augment del preu de l'habitatge i la gentrificació són 

preocupacions creixents a moltes ciutats. Els governs locals han d’impulsar polítiques públiques 

per garantir el dret a un habitatge assequible i un desenvolupament urbà equitatiu que no deixi 

ningú enrere. 

Digitalització i Ciutats Intel·ligents: L'avenç tecnològic està transformant la vida urbana. 

Els municipis han de desenvolupar estratègies per aprofitar les tecnologies digitals per millorar 

els serveis públics i augmentar la participació ciutadana, alhora que aborden qüestions de 

privadesa i ciberseguretat. 

Immigració i Diversitat: Les ciutats són centres de diversitat cultural i poblacional. Els 

governs locals han de promoure la inclusió i la convivència amb les persones migrants, 

abordant qüestions com la integració i els drets humans. 

Salut Pública: La pandèmia de la COVID-19 ha destacat la importància de la salut pública. Els 

municipis han de continuar treballant per garantir una resposta efectiva a les crisis sanitàries i 

promoure la salut i el benestar de la població especialment a través de l’atenció comunitària. 

Convivència i Seguretat: Múltiples variables actuals, i especialment l’augment de les 

desigualtats, la manca d’igualtat d’oportunitats i una societat altament competitiva, poden 

contribuir a l'augment de la inseguretat en pobles i ciutats. Les administracions competents han 

de col·laborar estretament amb els governs locals per afrontar aquest desafiament. Aquesta 

tasca requerirà un enfocament integral que vagi més enllà de les respostes tradicionals a la 

delinqüència i se centri en la construcció de societats cohesionades, cíviques i igualitàries, on 

els ajuntaments juguen un paper fonamental. 

Integritat: els governs locals han de garantir la integritat en les actuacions de l’administració 

local. Això implica qüestions com la inclusió de l’ètica, la transparència, la rendició de comptes, 

la prevenció de la corrupció, la participació ciutadana i la gestió eficient dels recursos públics i 
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la prestació de serveis de qualitat als ciutadans i ciutadanes en l’essència de l’administració 

local.  

El municipalisme, enfrontant aquests reptes i altres amb una visió progressista, un enfocament 

basat en drets i la col·laboració amb altres nivells de govern, té el potencial d'abordar les 

necessitats i les aspiracions de les comunitats locals en el segle XXI. La capacitat d'adaptació i 

innovació dels governs locals serà determinant per a un futur més just i sostenible, i és per 

això que la resta d’administracions ens ha de percebre com a part de la solució i no del 

problema. Però per aconseguir-ho és evident que ens caldrà més autonomia i un millor 

finançament. 

PROXIMITAT 

La proximitat és la característica que defineix el municipalisme i fa que aquest sigui tan efectiu. 

El municipalisme empodera a les persones des d’aquesta proximitat. A través de la participació 

activa i el diàleg amb els ciutadans i ciutadanes, els governs locals poden identificar les 

necessitats reals de la comunitat i dissenyar solucions adaptades a aquestes realitats. Aquesta 

aproximació permet que les polítiques i les decisions siguin més inclusives i representatives. 

Aquesta proximitat crea un lligam especial entre la ciutadania i els seus representants, 

fomentant la confiança i la cohesió social. 

COMPROMÍS 

El compromís és un pilar indestriable del municipalisme. Les administracions locals estem 

compromeses a implementar polítiques públiques que abordin les desigualtats socials, 

promoguin la sostenibilitat ambiental i fomentin l'accés igualitari a serveis com l’educació, la 

salut i l’habitatge. A més, aquest compromís s’estén a la transparència i la rendició de comptes, 

assegurant que els ciutadans i ciutadanes puguin seguir i avaluar les accions del seu govern 

local. 

Però aquest compromís ferm del municipalisme amb la ciutadania i en l’assoliment de 

desenvolupament de polítiques públiques de país, ha de ser correspost amb el compromís de la 

resta d’administracions superiors amb els ajuntaments i altres ens locals.  

La manca de recursos, acompanyament i en algunes ocasions de lleialtat institucional amb la 

qual els ajuntaments han de resoldre qüestions rellevants pel benestar de la ciutadania, no es 

correspon amb la solvència demostrada durant dècades.  

Com a conclusió, el municipalisme ofereix una visió esperançadora del futur basada en el 

compromís amb els valors democràtics, la proximitat amb els ciutadans i ciutadanes i la 

capacitat d'adaptació davant els desafiaments del segle XXI. Aprofundir en aquesta filosofia 

política és un pas essencial cap a una societat més justa i harmoniosa. 

OBJECTIUS. 

Per afrontar els reptes de futur plantejats i fer-ho des de l’eficiència, la proximitat i el 

compromís, és necessari que en aquest mandat municipal s’abordi de forma definitiva aspectes 

essencials pel municipalisme. És per això, que la Federació de Municipis de Catalunya 

esmerçarà tots els seus esforços i recursos en assolir els objectius següents:  

1. Revisió definitiva del finançament local. Malgrat que en els darrers anys s’ha 

augmentat l’import de les transferències realitzades a favor dels ens locals per part del 

govern estatal, aquestes continuen essent insuficients. Per això és necessària aquesta 

revisió, per fer possible el mandat constitucional d’autonomia local i de suficiència financera 

i subsidiarietat continguts en la Carta Europea d'Autonomia Local, en atenció a la seva 

condició d'element essencial de la democràcia i com a garantia del compliment de l’article 

142 de la Constitució Espanyola.  
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2. Derogar la Llei de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local. Aquesta 

llei no ha estat una norma transformadora, en el sentit de modernitzar el règim local, sinó 

que la seva finalitat era garantir que les entitats que conformen l’administració local no 

generessin dèficit estructural limitant la despesa pública a través també de la limitació de 

competències. Per altra banda, s’incompleix de forma reiterativa l’article 27 de l’LRSAL, on 

s’especifica en quines condicions es pot delegar en els municipis l’exercici de competències 

de l’Estat i de les CCAA i els mitjans personals, materials i econòmics que l’administració 

delegant ha d’assignar als municipis, sense que representi una major despesa per a les 

administracions públiques. 

3. Llei de governs locals i Llei de finances locals. Són ja imprescindibles per 

desenvolupar les previsions estatutàries, clarificar les competències i impulsar un nou 

sistema institucional local a Catalunya que es regeixi pels principis de suficiència de 

recursos, equitat, autonomia i responsabilitat fiscal. 

4. Fons de cooperació local. S’ha d’actualitzar i revisar adaptant-lo a les necessitats actuals 

dels ens locals de Catalunya. Malgrat els augments que s’han produït en l’any 2022 i 2023, 

aquests són del tot insuficients per respondre a les necessitats actuals, tenint en compte 

que continuen estant molt per sota dels recursos distribuïts l’any 2010, amb una dotació de 

156 M€.  

5. Delegació de competències amb recursos. Cal garantir que la delegació de 

competències en els municipis sempre es faci acompanyada dels recursos econòmics 

necessaris perquè aquestes puguin ser desenvolupades sense generar cap cost a les 

administracions locals, com preveu l’article 219.3 de l’Estatut d’Autonomia de Catalunya. 

6. Confiança mútua entre administracions i simplificació burocràtica. Dins del marc de 

les responsabilitats compartides, les relacions entre la Generalitat de Catalunya i els ens 

locals han de fonamentar-se en la confiança mútua. Aquesta confiança implica que les dues 

administracions públiques col·laborin estretament per assolir objectius compartits. En 

aquesta cooperació, es preveu la cerca de mecanismes eficients i amb un mínim de 

burocràcia per a la transferència de recursos financers necessaris i la supervisió de la seva 

utilització. L'objectiu subjacent és simplificar els procediments administratius i facilitar la 

gestió dels recursos, sempre amb la finalitat comuna de millorar la qualitat de vida dels 

ciutadans i ciutadanes. 

7. Garantir l’equilibri territorial i la consideració de les especificitats dels petits 

municipis en la prestació de serveis a la ciutadania. Les administracions públiques 

tenen la responsabilitat de garantir la igualtat d'accés als serveis per a la ciutadania, 

independentment del municipi on resideixin. A l'hora de distribuir competències i recursos, 

aquest factor ha de ser tingut en compte no només en consideració a la justícia social, sinó 

també com una estratègia per combatre la despoblació de les àrees rurals i l'excessiva 

concentració de població en les grans ciutats, que sovint supera la seva capacitat per 

proporcionar serveis de qualitat.” 

Sra. Olga Arnau, Presidenta de la Mesa 

Moltes gràcies, Eduard. Jo crec que era just que la llegís ell, perquè si no hagués estat 

com el capità Aranya, "que llegeixo la resolució, embarco la tropa i baixo amb ells". 

Doncs, en tot cas, era ell qui l'havia de llegir. Abans de posar-la a votació, si algú vol 

demanar la paraula, que alci la mà. I si no, doncs, com a les darreres votacions, el 

mateix sistema. Vots a favor? Vots en contra? Abstencions? 
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Sra. Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, queda aprovada per unanimitat la proposta de resolució 

Municipalisme: futur, proximitat i compromís. 

 

6. Presentació de la candidatura a formar part del Comitè Executiu de l’FMC 

–vocals, vicepresidències i Presidència-. Votació i escrutini. 

Sra. Olga Arnau, Presidenta de la Mesa 

Passem, doncs, al punt sisè de l'ordre del dia, que és la presentació de la candidatura 

a formar part del Comitè Executiu de l'FMC, que seran els seus vocals, 

vicepresidències i presidència. Farem la votació i l'escrutini. S'ha presentat una única 

candidatura consensuada al Comitè Executiu amb els seus vocals, vicepresidències i 

presidència. Procedeixo, doncs, a la presentació dels membres que integren la 

candidatura al Comitè Executiu que aquesta Mesa proclama prèviament a la seva 

elecció, en complir-se les previsions estatutàries per ser objecte de votació i elecció. 

La lectura de la candidatura del Comitè Executiu és el següent, que es fa per ordre de 

municipis, no per alfabètic: 

Il·lustríssima Sra. Rosalia Pegueroles Gisbert, alcaldessa d'Aldover; Il·lustríssim Sr. 

Lluís Guinó Subirós, alcalde de Besalú; l'Il·lustríssim Sr. Xavier Guitart Cano, alcalde 

de Camprodon; l'Il·lustríssim Sr. Carles Luz Muñoz, alcalde de Gandesa; l'Il·lustríssim 

Sr. Ignasi Simon Ortoll, alcalde de Lliçà d’Amunt; l'Il·lustríssim Sr. Melcior Claramunt 

Farran, alcalde de Miralcamp; la Il·lustríssima Sra. Núria Carreras Povill, alcaldessa de 

Monistrol de Montserrat; la Il·lustríssima Sra. Marta Verdejo Sánchez, alcaldessa 

d'Olivella; la Il·lustríssima Sra. Imma Ferret Raventós, alcaldessa de Santa Margarida 

i els Monjos; la Il·lustríssima Sra. Montse Rueda Miralles, alcaldessa de Sentmenat; 

l'Il·lustríssim Sr. Albert Coberó Aymerich, alcalde de Súria; la Il·lustríssima Sra. 

Concepció Cañadell Salvia, alcaldessa de Térmens; l'Il·lustríssim Sr. Josep López Ruiz, 

alcalde d'Ullà; la Il·lustríssima Sra. Núria Ventura Brusca, alcaldessa d'Ulldecona; 

l'Il·lustríssim Sr. Antoni Massana Ubach, alcalde de Vacarisses; la Il·lustríssima Sra. 

Joana Cobo Ortiz, alcaldessa de Vilajuïga; la Il·lustríssima Sra. Noemí Trucharte 

Cervera, alcaldessa de Vilanova del Camí. Ja per acabar, l'Il·lustríssim Sr. Josep 

Bigorra i Llauradó, alcalde de Vilaplana. 

Quant al nomenament de vicepresidents i vicepresidentes, els candidats i candidates 

són la Il·lustríssima Sra. Lorena González Dios, alcaldessa de Balaguer; la 

Il·lustríssima Sra. Rosa Huguet Sugranyes, alcaldessa de Canyelles; l'Il·lustríssim Sr. 

Lluís Mijoler Martínez, alcalde del Prat de Llobregat; l'Il·lustríssim Sr. Xavier Fonollosa 

Comas, alcalde de Martorell; l'Il·lustríssim Sr. David Bote Paz, alcalde de Mataró; 

l'Il·lustríssim Sr. Marc Solsona Aixalà, alcalde de Mollerussa; la Il·lustríssima Sra. Alba 

Pijuan Vallverdú, alcaldessa de Tàrrega; l'Il·lustríssim Sr. Marçal Ortuño Jolis, alcalde 

de Torelló. 

Com a president d'aquesta candidatura, l'Il·lustríssim Sr. Eduard Rivas Mateo, alcalde 

d'Esparreguera. 
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Abans de posar-la a votació, si algú... el mateix que l'altra vegada, pot demanar la 

paraula, que alci la mà. I si no, és una única votació per tota la candidatura, farem el 

mateix sistema que fins ara. Vots a favor? Vots en contra? Abstencions? 

Sra. Alba Pijuan, Secretària de la Mesa 

Vist el resultat de la votació, queda aprovada per unanimitat l’única candidatura 

presentada. 

 

7. Elecció i proclamació dels nous membres electes del Comitè Executiu de 

l’FMC. 

Sra. Olga Arnau, Presidenta de la Mesa 

Queden per la 34a Assemblea General de la Federació de Municipis de Catalunya, els 

membres dels òrgans de govern de la Federació de Municipis de Catalunya per al 

mandat 2023-2027 —no tornaré a llegir els noms —, que formaran part del Comitè 

Executiu, les vicepresidències i la presidència. Enhorabona, i molt bona feina a totes i 

a tots. 

 

President   

 EDUARD RIVAS MATEO (Esparreguera)  Vocals 

  ROSALIA PEGUEROLES GISBERT (Aldover) 

Vicepresidents/es  LLUÍS GUINÓ SUBIRÓS (Besalú) 

LORENA GONZÁLEZ DIOS (Balaguer)  XAVIER GUITART CANO (Camprodon) 

ROSA HUGUET SUGRANYÉS (Canyelles)  CARLES LUZ MUÑOZ (Gandesa) 

LLUÍS MIJOLER MARTÍNEZ (El Prat de 
Llobregat)  IGNASI SIMON ORTOLL (Lliçà d’Amunt) 

XAVIER FONOLLOSA COMAS (Martorell)  MELCIOR CLARAMUNT FARRAN (Miralcamp) 

DAVID BOTE PAZ (Mataró)  

NÚRIA CARRERAS POVILL (Monistrol de 

Montserrat) 

MARC SOLSONA AIXALÀ (Mollerussa)  MARTA VERDEJO SÁNCHEZ (Olivella) 

ALBA PIJUAN VALLVERDÚ (Tàrrega)  

IMMA FERRET RAVENTÓS (Sta. Margarida i els 
Monjos) 

MARÇAL ORTUÑO JOLIS (Torelló)  MONTSE RUEDA MIRALLES (Sentmenat) 

  ALBERT COBERÓ AYMERICH (Súria) 

  CONCEPCIÓ CAÑADELL SALVIA (Térmens) 

  JOSEP LÓPEZ RUIZ (Ullà) 

  NÚRIA VENTURA BRUSCA (Ulldecona) 

  ANTONI MASANA UBACH (Vacarisses) 

  JOANA COBO ORTIZ (Vilajuïga) 

  

NOEMÍ TRUCHARTE CERVERA (Vilanova del 
Camí) 

  JOSEP BIGORRA LLAURADÓ (Vilaplana) 
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Sr. Lluís Sais, secretari general de l’FMC 

Bé, que ningú marxi perquè ara donarem inici a l'acte, a l'acte de clausura, a l'acte de 

cloenda. Estem esperant que es retirin les taules i les cadires, perquè al final de tot, 

farem una foto de família amb tots els nous membres del Comitè Executiu. 

Agraïm també l'arribada del senyor David Rodríguez, secretari de Governs Locals i 

Relacions amb l'Aran, com a representant del Govern de la Generalitat en aquest acte 

de cloenda de la 34a Assemblea General de la Federació de Municipis de Catalunya. 

També, per recordar-vos, quan hagi acabat l'acte de cloenda, hi haurà un aperitiu que 

podreu degustar aquí fora. 

I ara sí, doncs, un cop tenim l'escenari descobert, demano que la presidenta sortint, 

Olga Arnau, i el nou president, Eduard Rivas, pugin dalt de l'escenari. 

La presidenta sortint entrega al nou president el bastó i li dona l’enhorabona. 

Sr. Eduard Rivas, president de l’FMC 

Molt bon dia a totes i tots. Moltes gràcies a totes i a tots per acompanyar-nos, gràcies 

per venir, alcaldes i alcaldesses, presidenta, vicepresident i també secretari general 

de l'ACM. Estem molt contents de celebrar aquesta assemblea aquí a Lleida. Abans 

també ho comentàvem. És una bona decisió perquè així reivindiquem també la capital 

de Municipàlia, la fira que tenim el món. Molt agraït a l’alcalde -el paer-, que ha hagut 

de marxar; a qui ara vull agrair que ens hagi acompanyat, el subdelegat del Govern. I 

també vull agrair, evidentment, a tots els companys i companyes de la Federació de 

Municipis per l'organització d'aquesta assemblea. Perquè han tingut doble feina. 

Perquè sabeu que cada Municipàlia hi estem presents i, per tant també estem a la 

fira, podeu anar-hi, i ens hi trobareu. I hem tingut la feina de celebrar l'Assemblea, 

que això és molt intens, i en aquest cas l'Assemblea de canvi de mandat. Per tant, 

moltes gràcies, perquè, si no, no haguéssim pogut fer-ho. I vull agrair també a l'Olga 

tota la feina que ha fet per endavant. L'Olga ja ha comentat el gruix del mandat que 

hem viscut, però jo vull ressaltar la part més personal de l'Olga perquè, evidentment, 

el mandat ha estat, ha tingut els seus clarobscurs, costós, sobretot en alguns 

moments, com la pandèmia, la guerra. Tot i així, una cosa que caracteritza l'Olga és 

el seu optimisme, el seu positivisme. Sempre veu el got mig ple, i en política és molt 

important, s'ha de batallar el futur amb esperança. I t'ho dic de cor, Olga, en això ens 

has animat a totes i a tots, i et trobarem molt a faltar. Perquè, molt sincerament, 

gràcies per tota la feina, i estic content, personalment que em passis tu el testimoni 

perquè fa quatre anys em va tocar a mi ser el president de la Comissió Gestora i ho 

vam fer a la inversa.  

Parlava del context que hem viscut, però l'Olga també ho parlava en la seva 

intervenció. Venim d'innovar a la Federació de Municipis. I jo vull posar-ho en valor, 

perquè hem passat per un govern en coalició, i està el 2019, fa quatre anys —tots 

recordem on estàvem el 2019—, en un context complicat, potser fins i tot al marge de 

poder parlar de diàleg polític, en públic i en privat, els partits van fer bona feina. Els 

partits també fan una bona feina i es fan necessaris. Vam arribar a un acord a la 

Federació, que hem de transitar per aquest camí i mantenir una governança que ha 
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de ser plural, com Catalunya, que ens ha de representar a tots els colors polítics, de 

totes les mides, però ha de buscar el consens. Que això exactament no ha estat fàcil. 

Sobretot la presidenta ho comentava. Però vull reivindicar la feina de fa quatre anys, 

que les principals forces polítiques del país, finalment, si em permeteu dir-ho així, que 

representem el catalanisme polític de Catalunya, vam arribar a uns acords. Vull agrair 

també, que ens acompanya, els secretaris de política municipal dels diferents partits. 

S'ha fet una bona pràctica. Va ser en el seu moment exemplar. I, gràcies a això, 

quatre anys després, avui en aquesta casa, però en els altres estaments 

supramunicipals, tinguem municipalisme. Això s'ha de posar en valor i, per tant, val la 

pena agrair-ho. Per tant, la Federació, quan emetem un comunicat, un 

posicionament, el fem representant el pluralisme de pobles i ciutats amb fervent 

certesa que la governança conjunta ens fa assemblar-nos més al país. És una idea 

que l'Olga també fins ara apuntava. Sempre he pensat que el municipalisme a 

Catalunya ha de ser llavor de grans acords transversals, multinivell, imprescindibles 

per a tota la governança institucional del país. I, per tant, avui repetim una 

candidatura, torno a dir, plural, àmplia, representant de tota Catalunya. Felicitats a 

tots els companys i companyes que el formem. Agraïm, doncs, també la feina de tot 

el Comitè Executiu sortint, moltes cares que repetim. Els que no seguim, ens 

seguirem trobant, segur, perquè la força dels municipis i ciutats la fem tots 

independentment. I ho hem de fer acompanyant, intentant, crec, acompanyar la 

missió que tenim a la Federació, que és que es prenguin millors decisions que ens 

afecten als ajuntaments, millors decisions a prendre el Govern de la Generalitat —

aquí tenim el secretari—, o iniciatives que puguin tenir al Parlament de Catalunya. 

Jo, si m'ho permeteu, he preparat una intervenció, unes notes, de reptes que sé que 

tenim dins la pròpia Federació, i els reptes que tenim enfora. Per exemple, dins de la 

pròpia Federació, a ningú se li escapa: som una entitat formada per ajuntaments, 

alcaldes i alcaldesses, representem gairebé set milions de persones. Aquesta casa, 

que és una entitat que, evidentment, representem interessos públics, si bé hem de 

ser també corporativistes, de lobby, de grup de pressió, i que hem de fer ús també, 

més enllà de la nostra missió portes enfora, de cara endins, què fem, no? I, per tant, 

tal com expliquem molt extensament a la memòria que hem explicat, tenim quatre 

coses que ara hem de fer. 

La primera és fer un catàleg de serveis de la Federació, que ja tenim, però jo crec que 

tot el gruix de feina que hem hagut d'afrontar aquests quatre anys, que la 

immediatesa, la pandèmia, les conseqüències de la guerra a Ucraïna, tot el que estem 

vivint, ens ha de servir per fer un catàleg de serveis que ens posi al dia, que 

reivindiqui el que fem, els nous serveis que donem. 

Segon, mantenir i seguir reivindicant la formació que fem. La gran feina de companys 

i companyes que han tirat endavant la formació, formació que se'ns reconeix i ens 

reconeixem també a la Federació amb aquesta formació, que si bé hem anat 

millorant, hem anat augmentant temàtiques —ara també hem tornat a explicar-ho 

justament— de nous elements que comptem, com intentem acompanyar el cos tècnic, 

crec que hem de poder aportar també algun tipus de formació a càrrecs electes, 

perquè també és una demanda que en aquest cas tenim, i seguir auxiliant tot aquell 

gruix de demandes que ens donen. 
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Aquest segon punt em porta a un tercer, que és que hem de potenciar espais de 

debat, de diàleg i bones pràctiques. Resumint, hem de trobar espais per pensar. 

Potser no s’arriba a cap conclusió. Però tots tenim molts problemes, tenim reptes que 

no sabem com solucionar, truquem als alcaldes i alcaldesses, demanem consell. Ens 

emmirallem amb els municipis que tenim al voltant, buscant també reforç per 

moments, perquè hi ha molta solidaritat entre alcaldes i alcaldesses. Anem tan 

accelerats que no trobem elements i moments per poder pensar. Per tant, jo volia 

reivindicar que necessitem aquests espais. I aprofito per agrair, en el cas de les bones 

pràctiques, la bona feina que ens fa la Fundació Carles Pi i Sunyer, amb la que 

treballem conjuntament, sobretot pel que fa a les Bones Pràctiques Locals. Però una 

cosa més profunda, ideològica, i de punts de trobada, jo diria. 

I per últim, i permeteu-me que ho digui així, en relació amb el primer, hem de 

predicar més la Federació de Municipis. Tenim capacitat per créixer. Representem 

més de cinc milions de persones, com deia, però encara tenim capacitat de buscar 

més estaments, més municipis que se sumin, que ens vegin amb utilitat, que 

enriqueixin internament. I, per tant, si ens sumem tots, de ben segur això ens farà 

útils. Evidentment, encara no hem desplegat la governança de la Federació, és una 

cosa que farem en les properes setmanes. Però jo vull fer menció de dos temes que 

deia la Presidència —i que estic segur que tots els companyes i companys ho veuran 

bé—. La primera és la cooperació entre administracions. N'hem anat parlant també. 

Però jo trobo una cosa, potser és un factor massa emocional, però que jo crec que és 

important. Trobo que, a vegades, parlem i cooperem entre administracions, però per 

obligació legal, que se'n diu. Escolta, que això s'ha de parlar amb la Federació de 

Municipis, amb l'ACM, el Parlament, el Govern, i hem de fer-ho evidentment. Però jo 

crec que hem de superar-ho i creure realment que el futur de Catalunya passa per la 

cogovernança, passa per la codecisió, passa per buscar l'establiment de ponts de 

confiança, pensant que una política compartida amb visions —evidentment de qui la 

proposa, que pot ser el Govern de la Generalitat, el Parlament de Catalunya—, amb 

una visió representada als municipis, farà una millor Catalunya, farà un millor país. I, 

per tant, ens ho hem de creure. I segon, a Europa, perquè en parlem poc i, quan 

parlem, ho fem de fons europeus. I Europa són moltes coses. A Europa, de la gran 

normativa que se'ns aplica, el 70%, ja ho sabeu, ve per l'obligació en aquest cas de 

Brussel·les. Si des del municipalisme, podem estar atents al que es parla a 

Brussel·les, podem incidir, podem fer col·laboracions com comentava abans amb la 

Generalitat, amb la Diputació, amb altres estaments, per condicionar normes que 

estan allà dalt, potser ens trobarem que normes que ens constrenyen, determinades 

intervencions, com pot ser la llei de contractació, doncs hi hauríem pogut dir alguna 

cosa. Per tant, aquí hem de buscar també algun mecanisme de col·laboració. 

Segon, farem una cosa positiva també. Generarem més democràcia, però europea. 

Aquest és el futur. Europa és el futur. És el nostre marc. I, per tant, pot ser una cosa 

que sigui quid pro quo. Això seria l'àmbit dins del propi debat polític, val la pena fer 

una mica un recorregut d'aquest si tenim un moment. I segon, us parlaria dels reptes 

municipals, dels problemes que tenim, com la resolució del finançament, els reptes 

imminents que, en aquest cas, tenim. Llavors pensava, per no repetir-me, que hi ha 

tres elements, tres principis, que tenim recollits a l'Estatut d'Autonomia de Catalunya, 
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que parlaves, aprovaves amb consens polític, i que encara pot tenir molt abans i que 

podem fer el millor municipalisme. I també per relació amb totes les relacions amb les 

administracions que han de tenir. El primer principi és el principi de suficiència. 

Evidentment, la millora del finançament local, el reconeixement de les competències. 

L'Estatut d'Autonomia va ser molt novedós amb això. Per primera vegada, hi havia 

una distribució de competències; però, clar, han passat gairebé vint anys d'aquella 

norma. Per tant, caldria seure un dia i sobretot per acompanyar-ho d'un finançament. 

Per les polítiques, pels ajuntaments, ja fer-ho. Que els serveis impropis que prestem, 

cada vegada són més del quaranta per cent de les despeses que tenim. I per les 

polítiques que se'ns transfereixen. Això també ara ho llegia abans, amb la resolució 

que apuntàvem. Per tant, principi de suficiència. 

Principi de subsidiarietat. També en parlem molt. Però ho portem pensant, en aquest 

cas, en el marc europeu, en un marc d'Europa de la proximitat. Però ens oblidem que 

els ajuntaments també, en aquest sentit, hi tenim..., fem política de proximitat i que 

en molts casos també ho fem amb la necessitat, complicitat de les diferents 

administracions. Parlem de serveis socials, segurament, doncs, de salut. Sabem que 

no tots tenim les mateixes competències en una matèria o en l'altra. 

Això em porta a plantejar dos temes, jo crec que més ideològics, de fons, com és 

poder, com el que estic fent ara, però que en aquest principi han d'entrar. Primer, 

que hem de condicionar la necessària transició ecològica. Torno al d'abans. Això serà 

cabdal.. Això com a gran tema que implicarà altres àmbits en què hem també de fer 

reformes. Amb el David en parlàvem fa uns dies també. Tenim, entorn de tota la 

transició —aquí parlem d'urbanisme, d'accés a polítiques actives d'habitatge, l'ús de 

les energies renovables, pobresa energètica, la mobilitat i la mobilitat probablement 

del futur; aquí entraríem també a parlar d'infraestructures, zones de baixes 

emissions; en molts moments també condicionaran els municipis; regeneració 

urbana. Un bloc. 

Segon, missió que tenim pobles i ciutats? Ser garants de la cohesió social i, per tant, 

al servei de les persones també. I aquí tenim de nou un xoc de competències i, per 

tant, necessitem complicitats de nou entre administracions. L'objectiu quin és? Jo, 

això, la Diputació de Barcelona, almenys que jo recordi —jo soc de la demarcació de 

la Diputació i ha avançat moltíssim—, que és parlar de ciutats cuidadores. Per tant, és 

un objectiu que hem de cercar i ens hem d'apropar, hem de coordinar-nos en 

polítiques de salut i de caire social, hem de fer front a la soledat no volguda; afrontar 

les noves demandes que emanen de l'envelliment de les generacions amb gent gran. 

Quin model volem per a l'envelliment? Quines són les residències del futur? Com 

poden venir la gent? La gent poden venir a casa i, per tant, es pot canviar el concepte 

de ciutats inclusives. 

I per últim, en aquest principi, jo tinc l'obligació de fer la menció, hem de parlar de 

l'àmbit de l'atenció. És una fita compartida entre diferents administracions i, per tant, 

la fem com a Federació de Municipis. Ara som en un punt i seguit, i crec que, a partir 

d'aquí, poden sortir també noves iniciatives i millors polítiques per a la gent, que ha 

de créixer, i personalment, per al país. 
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I darrer principi, que no em vull allargar massa. Principi de diferenciació. És un 

principi que també està a l'Estatut, que hem reivindicat i obert poc, però crec que és 

també molt necessari. Perquè finalment és molt simple, el que diu. Finalment, la 

norma que ara mateix tenim, si s'aplica, és una norma que busca establir un mínim 

denominador comú sobre tota la feina feta en els ajuntaments. I tots, siguin de la 

mida que siguin. Finalment, aquest principi, que com dic el tenim recollit —per tant, 

es tracta de reivindicar-lo i de reconèixer-lo—, el que et ve a dir és: hem de buscar 

solucions que siguin adaptables a la realitat en la que ens trobem a cada territori. I 

finalment, si fem la derivada d'aquest principi, més enllà de buscar un principi que 

generi estructura, hem de parlar de com ens relacionem les administracions. Això em 

portaria una mica al punt del que fins ara us parlava. Aquest canvi de paradigma que 

jo crec que s'ha de tenir a la Federació, que hem de poder aportar i és: com ens 

relacionem entre els diferents estaments, institucions, fer una política, potser, per 

què no dir-ho així amb més ànima. 

I permeteu-me que acabi fent una referència personal a un polític que admiro i que 

estimo, que és el Raimon Obiols. Diu una cita que és simple i universal. I ell diu que 

la bona política és aquella que uneix. I això és el que fem els electes. Unim pobles, 

ciutats, que ens fan fer millor política. Ens fa ser útils al Govern de la Generalitat, al 

Parlament de Catalunya i, quan ens unim, la unió fa la força. Per tant, ens fan ser 

millors. Per tant, això és el que ha de seguir sent la Federació de Municipis. Un bon 

instrument que fa una política i que fa avançar Catalunya. Per tant, per molts anys la 

Federació de Municipis. Moltes gràcies i espero estar a l'altura, jo, i els companys del 

Comitè Executiu. Salut. 

Permeteu-me que passi la paraula al David Rodríguez, secretari de Governs Locals i 

Relacions amb l'Aran. Gràcies, David, per acompanyar-nos. 

Sr. David Rodríguez, secretari de Governs Locals i Relacions amb l'Aran 

Bé, bon dia, president i presidenta entrant i sortint, membres de l'executiva, també 

entrants i sortints, alcaldes o alcaldesses, regidors, presidents de les diputacions que 

ens acompanyeu avui, representants de les altres entitats municipalistes, els 

presidents de la Federació de Municipis, treballadors i treballadores d'aquesta casa, 

amics i amigues, tots, molt bon dia a tothom. 

En primer lloc, deixeu-me explicar: la consellera de la Presidència, l'Honorable 

senyora Laura Vilagrà, que, per motius d'agenda, no pot acompanyar-nos avui. La 

consellera m'ha demanat que feliciti en nom seu el nou president de la Federació i la 

seva executiva, i els agraeix aquest acte de generositat i de servei públic. Igualment, 

vol transmetre un agraïment a la presidenta sortint i a la seva executiva. A tots dos, 

doncs, desitja molta sort i encerts en les respectives noves etapes. Tanmateix, em fa 

molt feliç de ser aquí amb tots vosaltres i m'honora que m'hàgiu convidat, per molts 

motius. En primer lloc, perquè com a exalcalde de Solsona, vaig ser membre de la 

Federació, primer com a representant de la ciutadania de Solsona, i després també 

ocupant els càrrecs de l'executiva. D'aquells temps, em quedo amb tota la feina que 

vam fer per ser útils als ajuntaments i per a esdevenir una eina resolutiva per als 

seus problemes; i especialment de la feina feta amb el suport del president —el 

president d'aleshores—, però també amb els treballadors, l'Eugènia Revilla, la Carme 
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Nogué i el Manel Abad, per tal d'aconseguir l'acord marc per als municipis de menys 

de 20.000 habitants, una eina al servei dels municipis, fruit de l'acord entre les 

entitats municipalistes. També hi havia, per exemple, el que llavors era el president 

de l'ACM. I els sindicats majoritaris, que permet garantir els drets laborals de les 

persones treballadores en els municipis menys poblats, i alhora estalviar als alcaldes i 

alcaldesses feixugues —i desgastadores sovint— negociacions amb els sindicats i els 

treballadors del propi consistori. 

Per tant, en segon lloc, també em plau ser aquí amb vosaltres, com a secretari de 

Governs Locals i de Relacions Generals amb l'Aran, perquè sé de la importància que 

tenen les entitats com la Federació de Municipis per al municipalisme. En efecte, ara 

que podríem dir que em toca ser a l'altre costat de la tanca i veure les funcions des 

d'un angle diferent, veig que les complicitats entre els governs, les diputacions i les 

entitats municipalistes, no només són necessàries i útils, sinó que també són una eina 

molt poderosa per a acompanyar els ajuntaments i els seus càrrecs polítics en la 

tasca que els ha encomanat la ciutadania. 

Un amic meu sempre diu que les paraules amaguen molta part del que som o del que 

volem dir. I per això li vaig demanar que m'expliqués l'origen de la paraula 

"federació". Perquè volia saber la seva etimologia i podia trobar amagat l'origen 

d'algun dels motors de la vostra associació. La meva sorpresa va ser quan va explicar 

que si quedàvem amb l'origen llatí del mot, no es podia treure gran cosa perquè ve de 

la paraula foedus, del llatí, que vol dir "pactar", més o menys. I per això em va 

recomanar que em centrés en l'origen indoeuropeu de la paraula, que sembla que és 

—jo no ho pronunciaré bé— bʰeydʰ- o alguna cosa així, que vol dir fiar-se, persuadir, i 

que ha originat altres verbs en llatí, com ara fidere, que vol dir confiar. I aquí acaba el 

viatge per l'etimologia. L'acabo per tornar un altre cop el secret de la paraula em 

permet construir una afirmació a través del seu significat. Així, la Federació de 

Municipis es basa en la confiança entre tots els seus representants, del color polític 

que sigui, que han de marcar-se els objectius i accions de treball que persuadeixin els 

ajuntaments de l'entitat, perquè la seva força es basarà en un bon compromís de 

feina conjunta, que és l'essència de la Federació. 

M'agradaria acabar d'arrodonir el paràgraf final de la salutació a la presidenta sortint, 

l'Olga Arnau, al web de la Federació, perquè reflecteix molt bé el que he intentat 

explicar amb aquesta intervenció. Des del municipalisme, sabem molt bé què és 

escoltar, consensuar, seure i parlar. I per a això també dedicarem esforços. Volem 

teixir i construir, volem connectar-nos entre els nostres municipis i governs. L'objectiu 

de la Federació de Municipis és l'impuls de l'autonomia dels ens locals i la defensa 

dels seus interessos. Per tant, agrair a l'executiva sortint la feina feta aquests darrers 

quatre anys. Quatre anys que han estat especialment complicats, i per això també 

l'agraïment ha de ser especial, i desitjar molta sort i molts encerts al nou equip que 

conduirà la Federació de Municipis durant els propers quatre anys. Tenim moltes 

qüestions a abordar per a facilitar la tasca de la gestió als nostres municipis, entre 

elles l'elaboració d'una llei de govern i finances locals, que hauria de recollir com a 

mínim aquests tres principis que ara ens comentaves, president, en la que ja hi ha un 

equip redactor treballant en un primer esborrany, i que haurem de consensuar i 

acabar treballant plegats. Hi ha moltes més coses que haurem d'anar treballant 
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també, però aquesta em semblava rellevant. Per tant, com a govern, comptem amb 

vosaltres per fer un gran esforç en la millora del nostre món local. Compteu amb 

nosaltres també per al que us calgui. Per tant, molt bona feina, moltes felicitats, i 

moltes gràcies. 

Sr. Eduard Rivas, president de l’FMC 

Gràcies. Bé, anem per acabar. Ara ja, abans de pujar a dalt a fer l'aperitiu, sí que 

demanaríem que els nous membres del Comitè l'Executiu pugessin tots aquí dalt per 

fer la foto de família, avui que han estat escollits i proclamats, i desitjar-los molta 

sort. Moltes gràcies a tots i a totes per haver-nos acompanyat avui. 

 

 

En no haver-hi més assumptes sobre els quals tractar, la Presidenta aixeca la sessió a 

les 13.15h, estenent-se d’ella la present acta. 
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